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 افزایش سرمایه ذوب آهن 
در شرایط مثبت بورس

مدیرعامل ش��رکت ذوب آهن اصفهان با اش��اره به اینکه 
افزایش س��رمایه ذوب آهن در ش��رایط مثبت ب��ازار انجام 
می شود، گفت: در ش��رایط کنونی افزایش سرمایه مرحله 
آخر را طی می کن��د و درحال تامین تضامین برای اجرای 
افزایش سرمایه هستیم. منصور یزدی زاده با اشاره به اینکه 
شرکت ذوب آهن اصفهان به دنبال طی کردن روند منطقی 

افزایش سرمایه است... 4

 نقشه راه توسعه 
معادن قزوین تدوین شود

عض��و کمیس��یون صنای��ع و مع��ادن مجل��س گف��ت: 
ش��ورای عالی معادن نباید بدون اطلاع مس��ئولان اس��تان 
در مورد معادن قزوین تصمی��م بگیرد و حتما باید جلوی 
ای��ن کار از همین امروز گرفته ش��ود. لطف الله س��یاهکلی 
اظهارکرد: با توجه به اینکه شورای عالی معادن بدون توجه 
به مصوبه ش��ورای معادن اس��تان اجازه فعالیت معدن در 

6پیغمبرکوه آبیک را داده، این کار خیلی ایراد دارد...
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 تولیدکنندگان
 تشنه مواد اولیه

فرارسرمایهها
ازحوزهاکتشاف

حق��وق  از  حمای��ت  ب��ه  وی��ژه ای  ن��گاه 
مصرف کنن��دگان در جهان وج��ود دارد اما این 
موضوع س��ابقه طولانی  در کش��ور ما ن��دارد، بر 
همین اساس نیز با ضعف های اساسی در حمایت 
از مصرف کنندگان روبه رو هس��تیم. به ویژه آنکه 
هر زمان س��خن از مصرف کننده به میان می آید، 
تصوی��ر خری��دار کالای نهای��ی در ذه��ن نقش 
می بندد. این درحالی است که هر تولیدکننده ای 
خود مصرف کننده محصول حلقه بالادستی است 
و باید از حقوقی برخوردار باش��د. به عنوان مثال، 
تولیدکنندگان ل��وازم خانگی خود مصرف کننده 

ورق های فولادی، آلومینیومی...

میزگ��رد تخصصی توس��عه اکتش��افات ذخایر 
جدید س��نگ آهن، لزوم توجه ویژه و اس��تفاده از 
فناوری های روز، راه اندازی معادن راکد در سومین 
روز از یازدهمین همایش و نمایش��گاه چشم انداز 
صنع��ت ف��ولاد و س��نگ آهن ایران ب��ا نگاهی به 
بازار برگزار ش��د. امیداصغری، مدی��ر یونیدرو در 
این میزگرد گفت: در۲۰ س��ال اخیر هرچه جلوتر 
می روی��م هزین��ه عملیات اکتش��افی ب��ه صورت 
تصاع��دی در حال افزایش اس��ت. وی اظهار کرد: 
در جهان حرکت به س��مت اکتش��افات عمیق در 
حال انجام است و از ۲۰۱۰تا ۲۰۱۹ به ازای هرتن 
ماده معدنی هزینه اکتش��اف چندبرابر شده است. 
به گفته وی، در حوزه اکتش��اف نیز تحولاتی رخ 

می دهد که از جنبه های مختلف...

رمز تداوم تولید قیمتگذاریدستوری
سدراهتوسعهمعادن

 کیومرث فتح اله کرمانشاهی
  دبیر سندیکای لوله
و پروفیل فولادی

3

روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

تولیدکنن��دگان لول��ه و پروفیل ف��ولادی در 
مس��یر تولید خود از ورق گرم فولادی به عنوان 
ماده اولیه استفاده می کنند و به بیان دیگر لوله 
و پروفیل سازان مصرف کننده ورق گرم هستند. 
واحده��ای معدودی در کش��ور ای��ن محصول 
را تولی��د می کنند که از جمل��ه آنها می توان به 
فولاد مبارکه، فولاد گی��لان و لوله و نورد اهواز 
اش��اره کرد. محصولات فولادسازان ما براساس 
اس��تاندارد های معتبر تولید می ش��ود و معمولا 
از ای��ن منظر گلایه ای از نظر کیفیت از س��وی 
مصرف کنن��دگان نهای��ی وجود ن��دارد. اگر هم 
ایرادی در این زمینه وجود داشته باشد، مراجع 
رسمی مرتبط مانند س��ازمان ملی استاندارد یا 

سایر مراجع قضایی باید پیگیری کنند.
با این وجود، صنایع تولیدکننده لوله و پروفیل 
فولادی در مس��یر تامین محص��ولات مورد نیاز 
خود ب��رای تولید کالای نهایی ب��ا چالش هایی 
روبه رو هستند و در مواردی حقوق آنها به عنوان 
مصرف کنن��ده آنطور که باید م��ورد توجه قرار 

نمی گیرد. 
به عن��وان نمونه، صنایع پایین دس��تی هزینه 
خری��د ورق را نقد پرداخ��ت و محصول خود را 
در یک بازه زمانی ۲ تا ۳ ماهه دریافت می کند. 
ای��ن موض��وع به منزل��ه متضرر ش��دن صنایع 

پایین دستی است. 
 ادامه در صفحه 2

سرمقاله تیتر های روز
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 رکورد 
تولید گل گهر شکست

بیش��ترین تعداد رکورد ماهانه در تاریخ گل گهر 
در بهمن ماه ۱۳۹۹ با تعداد ۶ رکورد رقم خورد.

به گزارش روابط عموم��ی گل گهر، میزان تولید 
در بهمن م��اه 2/72میلیون تن بود که نس��بت به 
میانگین ۱۰ ماه ابتدای س��ال ۱2 درصد رش��د و 
نسبت به میانگین س��ال ۹۸ از رشد ۱۶ درصدی 

برخوردار شده است.
در ۱۰ ماهه ابتدای امس��ال، بیش��ترین رکورد 
محقق ش��ده تع��داد ۳ رکورد بوده اس��ت که در 

بهمن ماه شاهد کسب ۶ رکورد ماهیانه بوده ایم.
لازم به ذکر است، کسب این تعداد رکورد تولید 
در مدت یک ماه، در راس��تای تاکیدات مدیرعامل 
جدی��د ش��رکت معدن��ی و  صنعتی گل گه��ر و با 
زحمات و  تلاش های مدیران، مشاورین و کارکنان 

منطقه گل گهر محقق شده است.

اخبار
یکشنبه

 10 اسفند 1399
 16 رجب 1442
 28 فوریه 2021

 سال سوم  شماره562 

ادامه از صفحه اول
مواد اولیه مورد نیاز لوله و پروفیل س��ازان )یعنی 
ورق های فولادی( در بورس کالا عرضه می ش��وند. 
مبنای قیمت گذاری در بورس عرضه و تقاضاست. 
مبن��ای نرخ بای��د به گونه ای باش��د که همزمان 
حق��وق تولیدکنن��ده و مصرف کنن��ده مورد توجه 

باشند. 
و  واردکنن��ده  صادرکنن��ده،  تولیدکنن��ده، 
مصرف کنن��ده ۴ رک��ن اصل��ی و اساس��ی در بازار 
هس��تند و تامین حقوق همه آنها از اهمیت ویژه ای 

برخوردار است.
همانطور که بارها تاکید ش��ده تامین نیاز صنایع 
پایین دس��تی باید در اولویت صنایع بالادستی قرار 
گیرد، تا بدین ترتیب از یک سو اشتغالزایی افزایش یابد 
و از سوی دیگر، با تکمیل زنجیره تولید، ارزش افزوده 
بیش��تر ش��ود. در نهایت نیز با صادرات محصولات 
 نهای��ی زمین��ه رون��ق اقتصادی در کش��ور فراهم
 ش��ود.  با این وجود، در س��ال جاری که از س��وی 
رهبر معظم انقلاب با عنوان جهش تولید نام گذاری 
شده، تولیدکنندگان صنایع پایین دستی همچنان 
در مس��یر تولی��د خود با کمبود م��واد اولیه روبه رو 
هس��تند.  درواقع همین کمبود را می توان به نوعی 
تضیی��ع حقوق مصرف کننده دانس��ت یا به عبارتی 
دیگر حقوق ما از س��وی صنایع بالادس��تی تامین 
نمی ش��ود. این موضوع به رش��د هزینه های س��ربار 
تولی��د در ی��ک مجموع��ه منجر می ش��ود و زمینه 
 افزای��ش ن��رخ تمام ش��ده یک محص��ول را فراهم 
می کن��د.  بدین ترتی��ب مصرف کنن��ده نهایی نیز 

متضرر خواهد شد.
مش��کل تامی��ن م��واد اولی��ه درحالی اس��ت که 
می ت��وان ای��ن چال��ش را به راحت��ی و با اس��تفاده 
و  بهین ی��اب  در  ثبت ش��ده  ظرفیت ه��ای  از 
برط��رف  تولیدکنن��دگان  واقع��ی   ظرفی��ت 
کرد.  یعنی ظرفیت واقعی هر واحد مشخص و میزان 
خرید آن در معاملات بورس کالا مش��خص ش��ود.  
در ادامه باید خاطرنش��ان کرد نماینده دادس��تانی 
به عن��وان مدعی العم��وم در چالش ه��ای زنجیره 
ف��ولاد حض��ور و اختلافات می��ان تولیدکنندگان و 
مصرف کنندگان را پیگیری می کند.  خوش��بختانه 
تاکنون ش��اهد اقدامات مثبتی از س��وی دادستانی 

بوده ایم. 
در همین حال سازمان حمایت مصرف کنندگان 
و تولیدکنندگان نیز به س��هم خود پیگیر ش��رایط 
اس��ت.  س��ایر نهاد های نظارتی نی��ز به تبع وظیفه 
خ��ود مش��کلات و راه حل های رف��ع آن را پیگیری 
می کنن��د.  انجم��ن تولیدکنن��دگان لوله و پروفیل 
ف��ولادی نیز ه��ر زمان چالش��ی را منعکس کرده، 
بازخورد مناس��بی را از آن دریافت کرده اس��ت.  اما 
آنچه اهمیت دارد این است که تنظیم بازار فولاد و 
رسیدگی به چالش های این زنجیره در حکم کاری 
ملی است، چراکه این زنجیره براساس ظرفیت های 
غنی س��نگ آهن در کش��ور ش��کل گرفته اس��ت.  
بهره گیری از این ظرفیت ها به منزله اش��تغالزایی، 
 ارزش آفرین��ی و تامی��ن نی��از بازار داخلی و رش��د

صادرات است.
تداوم تولید در این زنجیره با حفظ منافع جمعی 
حاصل می شود و در همین حال به الزاماتی نیز نیاز 
دارد.  درنتیجه از سازمان ها، نهادها و سیاست گذاران 
مرتبط با این زنجیره انتظار می رود در این کار ملی 
ش��ریک باش��ند.  از تصمیمات جزیره ای بپرهیزند و 
مان��ع زیاده خواهی عده ای خاص ش��وند. در چنین 
ش��رایطی می توانیم به بهبود ش��رایط تولید در این 

زنجیره امید داشته باشیم.

مع��اون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: 
ام��کان ورود مع��ادن به بازار س��رمایه در قالب ش��رکت های 
س��هامی ع��ام پروژه ی��ا صندوق های جس��ورانه اکتش��اف و 

بهره برداری فراهم شده است. 
به گزارش فارس، س��عید زرندی از برنامه ریزی و بررس��ی 
روند بورس��ی ش��دن معادن، تش��کیل شرکت س��هامی عام 
پ��روژه معدن��ی و اس��تفاده از ابزارهای بازار س��رمایه جهت 
 جذب س��رمایه های مردمی در بخش معدن و صنایع معدنی 

خبر داد.
وی در جلسه بهره گیری معادن از ظرفیت بازار سرمایه که 
با حضور رئیس س��ازمان بورس برگزار شد، گفت: با توجه به 
گس��تردگی جغرافیایی و موضوعی معادن کش��ور این امکان 

وج��ود دارد ک��ه این مع��ادن به ص��ورت منطقه ای 
و اس��تانی یا با توج��ه به ذخایر مع��ادن که از نوع 
فل��زی آهنی و یا غیر آهنی هس��تند، دس��ته بندی 
شده و با تش��کیل هیات موسسان از فعالان معتبر 
بخ��ش مع��دن و صنای��ع معدنی زمینه تاس��یس 
ش��رکت س��هامی عام پروژه و تامین مالی از طریق 

پذیره نویسی مردمی فراهم شود. 
وی توضی��ح داد: ب��ا این اب��زار، امکان ایجاد ش��رکت های 
بزرگ معدن��ی و صنایع معدنی و س��رمایه گذاری های کلان 
در پایین دس��ت نیز فراهم ش��ده و این شرکت ها می توانند با 
س��اختار مالی ش��فاف و پویا موجبات توسعه بخش معدن را 

فراهم کنند.

زرن��دی گفت: در حوزه واگ��ذاری معادن تعطیل 
نیز جلسات اولیه با فعالان بخش معدن برگزار شده 
تا با تاسیس هیات موسس و اخذ مجوزهای لازم و 
واگذاری ۸2 معدن تعطیل و راکد در اختیار دولت به 
 شرکت سهامی عام، مردم در توسعه معادن شریک 

شوند. 
مع��اون ط��رح و برنام��ه وزارت صنع��ت اف��زود: در حوزه 
صندوق ه��ای جس��ورانه اکتش��اف نی��ز ایمی��درو آمادگ��ی 
کام��ل خود را ب��رای واگ��ذاری پهنه های مرغ��وب از طریق 
ای��ن صندوق ه��ا اع��لام ک��رده و اق��دام خوبی نی��ز در این 
 زمین��ه صورت گرفت��ه که در مس��یر اخذ مصوب��ات قانونی 

لازم است.

وی همچنین گفت: تلاش زیادی برای پیوند بخش صنعت 
و معدن به بازار س��رمایه چه در عرضه اولیه، انتشار اوراق و... 
انجام ش��ده که البته در بخش معادن باید ش��رایط را بیشتر 

تسهیل کنیم. 
زرن��دی افزود: در ۱۰ ماهه امس��ال ۸ هزار و 2۰۰ میلیارد 
تومان انواع اوراق برای ش��رکت های صنعتی معدنی منتش��ر 
ش��ده که بیش از ۳ برابر مجموع اوراق منتشر شده در ۱2ماه 

سال ۹۸ است.
معاون طرح و برنامه گفت: در ۱۰ ماهه امس��ال 7۰شرکت 
صنعت��ی، معدن��ی و تج��اری به تایی��د هیات پذی��رش بازار 
 س��رمایه رس��یده که بی��ش از عملک��رد کل س��ال ۹۸ بوده 

است.

بورسی شدن معادن کلید خورد

گروه معدن

میزگ��رد تخصص��ی توس��عه اکتش��افات ذخایر 
جدی��د س��نگ آهن، لزوم توجه ویژه و اس��تفاده از 
فناوری های روز، راه اندازی معادن راکد در سومین 
روز از یازدهمین همایش و نمایش��گاه چش��م انداز 
صنعت فولاد و س��نگ آهن ای��ران با نگاهی به بازار 

برگزار شد.
امیداصغری، مدیر یونیدرو در این میزگرد گفت: 
در2۰ س��ال اخیر هرچ��ه جلوتر می روی��م هزینه 
عملی��ات اکتش��افی به صورت تصاع��دی در حال 

افزایش است.
وی اظه��ار ک��رد: در جه��ان حرکت به س��مت 
اکتش��افات عمیق در حال انجام است و از 2۰۱۰تا 
2۰۱۹ به ازای هرتن ماده معدنی هزینه اکتش��اف 

چندبرابر شده است.
به گفته وی، در حوزه اکتش��اف نیز تحولاتی رخ 
می ده��د که از جنبه های مختلف باید به آنها توجه 
ویژه داشته باشیم . برای اکتشاف منابع جدید باید 
به سمت داده های جدید برویم. البته محدودیتهای 
زی��ادی در کش��ور داریم که اگ��ر از آن فراتر نرویم 

نمی توانیم پیشرفت کنیم .
وی اف��زود: حجم زیاد اطلاعات که در دنیا تولید 
می ش��ود و باید فناوری مناس��ب برای آنها داشته 

باشیم.
تامین مواد اولیه فولادمبارکه اصفهان �

علیرض��ا رضای��ی، مدی��ر 
ارزیابی و اکتش��اف شرکت 
فولاد مبارک��ه اصفهان در 
ادام��ه این میزگ��رد گفت: 
ب��رای تامی��ن م��واد اولیه 
پایدار به ناچ��ار وارد حوزه 
معدن ش��د و این شرکت بزرگ ترین مصرف کننده 
کنس��انتره ب��وده و بزرگ تری��ن تولیدکننده فولاد 
اس��ت، بنابراین ماندن در این جایگاه مستلرم این 
امر است که از تامین مواد اولیه خود مطمئن باشد.

وی افزود: یکس��ال اس��ت معاونت معدنی فولاد 
مبارکه اصفهان شکل گرفته است. البته قبل از آن 
هم دیگر ش��رکت ها فعالیت های مرتبط با معدن را 

انجام می دادند.
وی ادامه داد: پهنه انارک در اختیار فولادمبارکه 
اصفهان بوده و روی ۴۳۰۰کیلومتر از آن ژئوفیزیک 
هوایی توسط س��ازمان زمین شناسی انجام شده و 
به 2۵۰ کیلومتر مربع رس��یدیم. اما با توجه به این 
محدودیته��ا، اکنون تنها روی ۱۹۰ کیلومتر از این 
محدوده در قالب 7 پروانه اکتشافی در حال فعالیت 

است.
وی افزود: حتی اگر به ذخایر سنگ آهن در این 
پهنه برسیم خیلی نمی توان انتظار داشت ذخایری 
مانند گل گهر و چادرملو دست پیدا کنیم  و یا اینکه 
این ذخایر برای مصرف فولاد مبارکه اصفهان کافی 

باشد.
رضای��ی گفت: ف��ولاد مبارکه اصفهان در س��ال 
۱۴۰۴ نیازمند 2۳ میلیون تن کنسانتره سنگ آهن 
اس��ت. مش��کل این اس��ت که مجوز اکتش��اف به 
فولادمبارکه اصفهان داده نمی شود و این در حالی 
است که توان لازم برای تامین هزینه های اکتشاف، 
فناوری و نیروی متخصص را دارد. وی افزود: اکنون 
با کمبود ذخایر سنگ آهن و استخراج آن مواجهیم 

و باید تدبیری برای آن اندیشیده شود.
وی گفت: با تخصیص محدوده های معدنی مناسب 
به ش��رکت هایی همچون ف��ولاد مبارکه اصفهان، 

تحول عظیم در اکتشاف کشور رخ خواهد داد.
وی گف��ت: ما در این همایش س��عی کردیم که 
نی��از ف��ولاد مبارکه اصفهان به تامی��ن پایدار مواد 
اولی��ه را مطرح و چالش��های موجود در این زمینه 

را اعلام کنیم. 
ب��ه گفته وی، در واقع ف��ولاد مبارکه اصفهان به 
اجبار به دلیل عدم توازنی که در زنجیره ایجاد شده 
وارد عرصه معدنکاری از اکتش��اف تا فراوری سنگ 
آهن شده اس��ت. زیرا ما نمی توانیم تولید کارخانه 
فولاد مبارکه اصفهان را تحت تاثیر نبود مواد اولیه 
قرار دهیم.  رضایی افزود: خوشبختانه در این زمینه 
هیچ مشکلی از نظر منابع مالی و توان فنی برای در 
اختیار گرفتن فناوری در مسیر اکتشاف تا فرآوری 
وجود ندارد و بیش��ترین چالش ما ایجاد بسترهای 
لازم و اخذ مجوز اکتش��اف در کشور بوده است که 

به فولاد مبارکه اصفهان داده نمی شود.
ب��ه گفته وی، بخش زی��ادی از محدوده معدنی 
کشور در اختیار سازمان های حاکمیتی و نهادهایی 
اس��ت که فعالی��ت معدنی انجام می دهن��د، البته 
بخش��ی دیگر هم در اختیار سازمان هایی همچون 
محیط زیس��ت و میراث فرهنگی اس��ت. بخش آزاد 
محدوده ها نیز بلوکه شده و در اختیار افراد حقیقی 
و حقوق��ی خصوص��ی ق��رار دارد. مدی��ر ارزیابی و 
اکتش��اف شرکت فولاد مبارکه اصفهان اظهار کرد: 
مش��کلات موجود باعث ش��ده تا فعالیت اکتشافی 
در کش��ور گسترش نیابد، اما فولاد مبارکه اصفهان 
آمادگی لازم برای ورود به بحث اکتش��افات را دارد 
و امیدواری��م که وزارت صنعت، معدن و تجارت در 
موضوع آزادسازی محدوده ها که اکنون در دستور 
کار ق��رار گرفته یک رویه مناس��ب را پیش بگیرد 
تا مش��کل جدی��دی ایجاد نش��ود و محدوده های 
مناس��ب ب��ه افرادی ک��ه صلاحیت فن��ی، مالی و 
 اس��تحقاق فعالی��ت در زمینه اکتش��اف را دارند، 

داده شود.
وی افزود: با ارائه این محدوده ها به ش��رکت های 
ف��ولاد س��از کش��ور که تعدادش��ان چن��دان زیاد 
نیس��ت ش��اهد تحول عظیمی در اکتشاف اصولی 
و مهندس��ی ذخای��ر معدن��ی به ویژه س��نگ آهن 
خواهی��م بود.  وی تصریح کرد: امیدوارم با حمایت 
وزی��ر صنعت، معدن و تجارت و حمایت مدیرعامل 
فولاد مبارکه اصفهان این امر تحقق پیدا کند. زیرا 
نتیج��ه آن برد-ب��رد برای ف��ولاد مبارکه اصفهان، 
 جامعه معدنی کشور و ادرات و نهادهای حاکمیتی 

خواهد بود.
آمایش دقیق معادن کوچک  �

س��یدرضا عظیم��ی، مدیر 
ش��ورای  دبی��ر  اجرای��ی 
احیای  هماهنگ��ی ط��رح 
معادن کوچک و متوس��ط 
مقی��اس در ای��ن میزگرد 
ک��رد:  اظه��ار  تخصص��ی 
مهم ترین دس��تاورد ط��رح احیای مع��ادن، ورود 
ادبیات جدید در حوزه سیاست گذاری بخش معدن 
کشور شد. به طوری که موضوع احیا و فعال  سازی 
می��ان  در  جدی��د  ش��کلی  کوچ��ک،  مع��ادن 

سیاست گذاران کشور پیدا کرده است.
به گفته وی، نمی توان گفت طرح احیای معادن 
۱۰۰ درصد موفق بوده اس��ت، زیرا تغییرات زیادی 
در س��اختار حاکمیت بخش معدن کشور رخ داده 
و این امر موجب ش��د موضوع فعال س��ازی معادن 

دستخوش تغییرات زیادی شود.
مع��ادن  الگوه��ای  ب��رای  اف��زود:  عظیم��ی 
کوچک مقیاس در سطح جهان پژوهش و مطالعاتی 
انجام ش��ده است که خروجی آن پیشنهاداتی برای 
سیاس��ت گذاران دارد ت��ا مش��خص ش��ود معادن 

کوچک را چطور فعال کنیم.
وی با اش��اره به دس��تاوردهای طرح احیا افزود: 
از دس��تاوردهای ای��ن طرح، مطرح ش��دن معادن 
کوچ��ک و متوس��ط در زمینه سیاس��ت گذاری و 
در جای��گاه کلان در ح��د تصمیم گی��ری اس��ت.
خوش��بختانه توانس��تیم آمایش دقیق و به روزی را 

از معادن کوچک کش��ور اس��تخراج ک��رده که این 
گزارش مبنای تصمیم گیری تصمیمات استانی در 

کشور است.
مزاحمت قوانین �

محمدرض��ا بهرامن، رئیس 
خانه معدن ایران اظهارکرد: 
برخ��ی از قوانی��ن تصویب 
ش��ده ب��ه جای کم��ک به 
فعال س��ازی مع��ادن، این 
حوزه را به س��مت تعطیلی 
می برن��د. نمونه ای��ن قوانین، قانون جدید در حوزه 
اکتشاف است که می تواند جلوی فعال سازی معدن 

را بگیرد.
محمدرضا بهرامن تصریح کرد: این قوانین بخش 
خصوص��ی را از س��رمایه گذاری در معادن کش��ور 
فراری خواهد داد و لازم اس��ت فعالان معدن به هر 
شکل ممکن از ادامه این وضعیت جلوگیری کنند.
بهرامن تاکید کرد: باید تش��ویق کرد تا درآمدها 
به توس��عه وارد شود. در آن زمان است که می توان 
موفق بود. باید ۶۵ درصد از حقوق دولتی بازگشته 
و در زمینه زیرس��اخت بخش هزینه شود. اگر اراده 
داشته باشیم احیای معادن تنها در مدت یک سال 

انجام می شود.
قیمت فولاد متاثر از نرخ جهانی �

خداداد غریب پ��ور، رئیس 
سابق هیات عامل ایمیدرو 
در این میزگ��رد تخصصی 
گفت: فولاد 2۴ درصد بازار 
س��رمایه دار در اختیار دارد. 
البته نرخ فولاد متاثر از نرخ 

جهانی است.
به گفته وی، در جولای نرخ ش��مش خوزس��تان 
۴۰۰ دلار بود و امروز به ۵۰۰ دلار رسیده و می توان 
گف��ت که قیمت های جهانی با رش��د همراه ش��ده 

است.
غریب پور ادامه داد: در فاصله آبان تا دی قیمت ها 
۴۸ درصد به دلیل رش��د نرخ جهانی و افزایش نرخ 

ارز رشد داشته است.
رئیس س��ابق هی��ات عامل ایمیدرو با اش��اره به 
ذخایر سنگ آهن در کشور، اظهار کرد: ما حدود ۶ 
میلیارد تن ذخیره سنگ آهن داریم که 2.۸ میلیارد 
تن آن ذخیره واقعی است و امسال برداشت به ۱۰۰ 

میلیون تن می رسد.
وی اف��زود: وضعی��ت کش��ور در ش��رایطی قرار 
دارد ک��ه ف��ولاد م��ورد توج��ه قرار گرفته اس��ت. 
فناوران��ه  از س��ویی دیگ��ر بح��ث معدن��کاری 
 مطرح اس��ت و ظرفی��ت آن در یونی��درو در حال 

ایجاد است.
وی با اش��اره ب��ه برخی صحبت ه��ا مبنی بر در 
اختیار داش��تن ذهایر سنگ آهن تا ۱۴ تا ۱7 سال 
دیگر، اظهار کرد: هرچند می گویند ذخایر کم است 
اما فناوری های جدید در راه اس��ت و بدون ش��ک 

میزان ذخایر افزایش می یابد. 
غریب پ��ور افزود: س��هام ش��رکت های فولادی 
بدانن��د  بای��د  اس��ت و س��هامداران  ارزش��مند 
ش��رکت های ب��زرگ پروژه ه��ای ب��زرگ توس��عه 

 داش��ته و در آین��ده س��ود این ش��رکت ها افزایش 
واهد یافت.

وی تاکید کرد: خوشبختانه افزایش سرمایه های 
خوبی در حوزه ش��رکت های صنایع معدنی صورت 
گرفته اس��ت که نوید بخش تامین مالی لازم برای 

توسعه پروژه ها است.
ب��ه گفت��ه غریب پ��ور، از هر زاویه ای ک��ه به این 
ب��ازار ن��گاه کنیم خواهیم دید، آین��ده این صنعت 

درخشان است.
ط��رح جام��ع ف��ولاد یک��ی از افتخ��ارات نظام 
جمهوری اسلامی است که در ۱۴۰۴ به طور حتما 
ب��ه ظرفیت ۵۵ میلیون تن دس��ت پیدا می کنیم و 

تولید به ۴۵ میلیون تن می رسیم.
وی اضاف��ه ک��رد: ف��ولاد می تواند ت��ا ۵ میلیارد 
دلار ص��ادرات داش��ته باش��د درنتیج��ه نق��ش 
مهم��ی در ص��ادرات غی��ر نفت��ی دارد. ح��دود 
۴۳کش��ور مقص��د صادرات��ی ما هس��تند هرچند 
 ک��ه امس��ال کم��ی ص��ادرات کاه��ش یافت��ه 

است.
تزریق خون تازه به اکتشاف  �

مدی��ر  اصغ��رزاده،  عل��ی 
اکتشاف ایمیدرو در حاشیه 
و  همای��ش  یازدهمی��ن 
نمایشگاه چشم انداز صنعت 
فولاد و س��نگ آهن ایران با 
نگاهی به ب��ازار اظهار کرد: 
ورود فولاد مبارکه اصفهان به بخش معدن، منجربه 
تزری��ق خ��ون تازه در رگ های اکتش��افی کش��ور 

می شود.
وی اف��زود: مطابق الگوهای جهان��ی هرکدام از 
حوزه ه��ا باید کار خود را انج��ام دهند. برای مثال 
در حوزه معدن معدنکاران فعال باشند و در صنایع 
معدن��ی نی��ز صنعتگران، اما این ش��رایط در ایران 
متفاوت ش��ده است و این 2 بخش با یکدیگر ادغام 

شده است. 
وی ادام��ه داد: صنای��ع معدنی کم کم به این امر 
رس��یده اند اگ��ر به حوزه مع��دن ورود نکنند دچار 
مش��کل ش��ده و تضمینی ب��رای تامی��ن خوراک 
خ��ود نخواهن��د داش��ت. در نتیجه ای��ن نگرانی، 
 ش��اهدیم ک��ه فولادس��ازان نی��ز به ح��وزه معدن 

ورود کرده اند. 
ب��ه عقیده مدیر اکتش��اف ایمی��درو، اکنون که 
ای��ن اتفاق افتاده، اقدام بس��یار خوبی اس��ت زیرا 
ش��رکت ف��ولاد مبارکه اصفهان ب��ا توجه به قدرت 
و توانای��ی ک��ه دارد می توان��د خیل��ی در بخ��ش 
مع��دن اثرگذار باش��د. زی��را حوزه اکتش��اف نیاز 
ب��ه خون ت��ازه در این بخش دارد ک��ه می توان به 
ورود تجهیزات جدید، دانش جدید اش��اره کرد که 
 ف��ولاد مبارکه اصفهان می تواند در این بخش به ما 

کمک کند. 
فعالیت ه��ای  ب��ه  اش��اره  ب��ا  وی همچنی��ن 
مش��ترک ف��ولاد مبارک��ه اصفه��ان و س��ازمان 
زمین شناس��ی گفت: مطمئن��ا پیوند فولاد مبارکه 
اصفه��ان ب��ا س��ازمان زمین شناس��ی می توان��د 
 ب��رای ادام��ه توس��عه اکتش��افات کش��ور بس��یار

 موثر باشد.

دیجیتالی شدن فولاد مبارکه �
رسول س��راییان، مدیرعامل 
ش��رکت ایریسا گفت: تحول 
دیجیت��ال در صنعت فولاد و 
صنایع مشابه می تواند سالانه 
بی��ن ۶ت��ا ۸درص��د موجب 
ارتق��ای به��ره وری از لحاظ 
مالی برای شرکت ها به همراه داشته باشد؛ در نتیجه 
با توجه به اندازه کسب و کار فولاد مبارکه اصفهان که 
اکنون به س��مت دیجیتالی شدن حرکت کرده عدد 
بس��یار تعیین کنن��ده و قابل توجه��ی خواهد بود و 
سودآوری قابل قبولی را نصیب فولاد مبارکه اصفهان 
و سهامداران خواهد کرد. وی گفت: دیجیتالی شدن 
صنایع فولادی رقیب فولاد مبارکه از ۴ سال پیش به 
ص��ورت جدی آغ��از ش��د؛ در واقع موض��وع تحول 
دیجیت��ال و انق��لاب صنعتی که بح��ث روز تحولات 
دنیاس��ت، اساس��ا به منزله ارتقای بهره وری، حضور 
قدرتمندان��ه در عرص��ه رقابت و اس��تفاده بیش��تر و 
مناس��بتر منابع موجود در سازمان ها در جهان شکل 
گرفته است.  وی افزود: دیجیتالی شدن مسیر تحول 
همه صنایع است و ما نیز طبق بررسی های انجام شده 
به این نتیجه رس��یدیم که دیجیتالی ش��دن صنایع 
ف��ولادی از ۴ س��ال پیش به صورت جدی از س��وی 
رقبای اصلی فولادمبارکه اصفهان در جهان آغاز شده 
اس��ت، به همین دلیل فولاد مبارکه اصفهان نیز وارد 
ای��ن عرصه ش��د و اکن��ون با توج��ه ب��ه اقدامات و 
فعالیت هایی که ش��روع کرده ایم، امیدوراریم بتوانیم 
از منافع تحول دیجیتال در سال آینده بهره مند شویم. 
به گفته مدیرعامل ایریسا، آنچه که مورد نظر بوده و 
به طور مشخص در سطح بین الملل مطرح شده، این 
اس��ت که تحول دیجیتال در صنعت فولاد و صنایع 
مش��ابه می تواند س��الانه بی��ن ۶تا ۸درص��د ارتقای 
بهره وری از لحاظ مالی برای شرکت ها به همراه داشته 
باشد؛ حال این عدد با توجه به اندازه کسب و کار فولاد 
مبارک��ه اصفهان عدد بس��یار تعیین کنن��ده و قابل 
توجهی خواهد بود و سودآوری قابل قبولی را نصیب 
فولاد مبارکه اصفهان و سهامداران خود می کند. وی 
اف��زود: تح��ول دیجیت��ال موج��ب خواهد ش��د تا 
فولادمبارکه اصفهان ق��ادر و توانمندی خود را برای 
تولید محصولات با قیمت، کیفیت و تنوع مناسب در 

عرصه بین الملل افزایش دهد.
ضرورت رشد زیرساخت ها  �

وحید یعقوبی، مدیر اجرایی 
انجمن تولیدکنندگان فولاد 
ای��ران با اش��اره ب��ه اهمیت 
و  همایش ه��ا  برگ��زاری 
نمایشگاه ها درصنعت فولاد 
برگ��زاری  اظهارک��رد: 
همایش ها ونمایش��گاه های مرتبط به فولاد، منتج به 
هم فکری و تعامل فعالان این حوزه می شود که امری 
مه��م و ارزش��مند اس��ت. وی تصری��ح ک��رد: تاثیر 
همایش ها و نمایش��گاه ها در هم افزایی و هم فکری 
موث��ر اس��ت و یکی از اه��داف برگ��زاری همایش و 
نمایشگاه ها در حوزه فولاد همین موضوع است.  وی 
اضاف��ه ک��رد: بهتر اس��ت به ج��ای تع��دد برگزاری 
نمایشگاه ها و همایش ها در حوزه فولاد به چند رویداد 
مش��خص و همایش موثر در ابعاد مختلف در صنعت 
فولاد بسنده کنیم تا از اهداف اصلی دور نیفتیم تا از 
هزینه های گزاف اجتناب ش��ود. یعقوبی در ادامه به 
ضرورت ایجاد انقلاب چهارم صنعتی در صنعت فولاد 
اش��اره ای کرد و گفت: کار از انتخاب گذش��ته است و 
ایجاد انقلاب صنعتی در صنعت فولاد اجتناب ناپذیر 
است و باید برای آن برنامه ریزی مدون در نظر گرفت. 
وی با تاکید بر اینکه صنعت فولاد از معدود صنایعی 
اس��ت که با جهان همگام اس��ت، اف��زود: مدیرعامل 
ش��رکت فولاد مبارکه اصفه��ان در همایش اخیر در 
حوزه فولاد بر اهمیت موضوع انقلاب چهارم صنعتی 
در فولاد به خوبی صحه گذاش��تند تا اتفاقات ویژه ای 
در ای��ن صنع��ت رخ ده��د. مدیراجرای��ی انجم��ن 
تولیدکنندگان فولادایران با تاکید بر اینکه در جهان 
یکی از مولفه های توس��عه ای در چش��م انداز صنعت 
فولاد، انقلاب صنعتی چهارم است، گفت: ما هم باید 
ب��ه این موضوع مه��م فکر کنیم چراک��ه مولفه های 
انقلاب صنعتی در بخش فولاد خلاصه نمی شود؛ بلکه 
لازم است به مولفه های برون بخشی و فرابخشی این 
صنع��ت توجه کرد ت��ا تمام س��اختارهای مرتبط با 

صنعت فولاد به حرکت درآید و رشدکند.

فرارسرمایه ها از حوزه اکتشاف

سرمقاله
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سیاستبلندمدتآذربایجانشرقیدرجلوگیریازخامفروشی

رویکردهوشمندانهایمپاسکودرزمینهگردشگریمعدنی

معاونبهرهبرداریواکتشافشرکتتهیهوتولیدموادمعدنی:
محدودیتهایقانونی،مانعاکتشافاتجدیدشدهاند

معاوناکتشافاتسازمانزمینشناسیواکتشافاتمعدنی:
تولیداطلاعاتپایهازوظایفسازمانزمینشناسیاست

معاون امور معادن و صنایع معدنی س��ازمان صنعت، معدن 
و تجارت آذربایجان ش��رقی، جلوگیری از خام فروش��ی مواد 
معدنی را سیاست بلند مدت سازمان صنعت، معدن و تجارت 

استان عنوان کرد.
به گزارش ش��اتا، مهرانگیز رحمانی با تش��ریح بخش��ی از 
اقدامات توسعه ای مجموعه صنعت، معدن و تجارت استان در 
حوزه معادن و صنایع معدنی در سال جهش تولید بر تداوم و 

پیشبرد برنامه های محوری وزارت صنعت، معدن و تجارت در 
استان تأکید کرد و افزود: سازمان صنعت، معدن و تجارت به 
جلوگیری از خام فروش��ی مواد معدنی و تکمیل زنجیره تولید 
ب��ه معنای واقعی کلم��ه از معدن تا محص��ول نهایی توجه و 

اعتقاد ویژه دارد.
وی در ادامه مصاحبه با خبرنگاران با بیان اینکه دس��تیابی 
ب��ه نقطه مطل��وب در این خصوص یک پروژه زما ن بر اس��ت، 

گفت: مطابق آن ما تلاش و تش��ویق می کنیم بهره برداران با 
ورود به حوزه های فرآوری، ارزش فزوده مواد معدنی استخراج 
ش��ده را افزای��ش دهند. معاون امور مع��ادن و صنایع معدنی 
سازمان صنعت، معدن و تجارت استان، در توضیح بیشتر این 
مطلب یادآور ش��د: آذربایجان شرقی به عنوان مثال در تولید 
مس جزو مناطق ش��اخص کشور است. معدنی که عیار مس 
آن نیم درصد است به عنوان حلقه اول زنجیره تولید شناخته 

می ش��ود. در مرحله بعد وقتی کنس��انتره ح��دودا ۳۰ درصد 
تولید می شود حلقه دوم شکل می گیرد. در این زنجیره تولید 
مس کاتد در حلقه س��وم جای دارد و انواع محصولات مسی 
حلقه های بعدی را ش��کل می دهند. وی افزود: این راهبرد را 
می توان به همه محصولات معدنی تعمیم داد، لذا هرچقدر ما 
زنجیره معدنی را تکمیل تر کنیم، اشتغالزایی بیشتر و ارزش 

افزوده بالاتری ایجاد خواهد شد

در حاش��یه چهاردهمین نمایش��گاه بین المللی گردشگری 
محمدرضا دش��تی اردکانی؛ رئیس فراکس��یون گردش��گری، 
زیارت و میراث فرهنگی مجلس ش��ورای اس��لامی به همراه 
ولی تیموری معاون گردش��گری وزارت گردش��گری از غرفه 
ژئوتوریس��م و گردش��گری معدنی انگوران بازدید کرده و در 
جری��ان مراح��ل و اقدامات انجام ش��ده در ای��ن ارتباط قرار 

گرفتند.
به گزارش روابط عمومی ش��رکت تهیه و تولید مواد معدنی 
ایران، در این بازدید ابتدا رضا دس��تجردی؛ عضو هیات مدیره 
و مس��ول کمیته گردشگری معدنی شرکت تهیه و تولید مواد 
معدنی ایران به تش��ریح ظرفیت و کارکرد موثر گردش��گری 

معدنی کش��ور از جمله ارتقای سطح دانش و درک عمومی از 
معدن کاری و مش��کلات فعالان این حرفه، ایجاد و اس��تمرار 
اشتغال بعد از اتمام ذخایر معدنی و زیباسازی معادن متروکه 

پرداخت.
در ادام��ه تیموری؛ معاون گردش��گری وزارت گردش��گری 
در خصوص سیاس��ت ها و برنامه ه��ا و حمایت های دولت در 
خصوص مراحل اقدام و صدور پروانه بهره برداری گردش��گری 
مع��دن انگوران به عنوان نخس��تین تجربه رس��می در بخش 

معدن توضیحاتی ارائه داد.
در پای��ان محمدرض��ا دش��تی اردکانی؛ رئیس فراکس��یون 
گردش��گری، زیارت و میراث فرهنگی مجلس ضمن تش��ریح 

اهداف و برنامه های فراکس��یون مربوطه در خصوص اقداماتی 
قانونی در راس��تای حمایت از همه فع��الان برای بهره گیری 
کشور عزیزمان از فرصت های بی نظیر و منابع عظیم خدادادی 
پرداخت و فرمایش��ات داهیانه مقام معظ��م رهبری مبنی بر 
عب��ور از محوریت اقتصادی نفت به مع��دن نیز موجب وجد 
و هم��ت مضاعف همه نماین��دگان و خدمتگزاران مردم برای 
همراه��ی بی��ش از پیش برش��مرد و اف��زود: ظرفیت صنعت 
گردشگری کشور در عرف و اس��تاندارد جهانی مغفول مانده 
اس��ت که گردش��گری معدنی و ژئوتوریس��م یک��ی از همین 
م��وارد به ش��مار می رود، در ای��ن ارتب��اط در مجتمع بزرگ 
معدن��ی س��رب و روی انگوران که بخش مهم��ی از اقتصاد و 

اش��تغال اس��تان زنجان متکی به آن اس��ت و در موقع اتمام 
ذخای��ر با مش��کل بی��کاری پرس��نل و رها ش��دگی معادن 
متروکه و مش��کلات عدیده محیط زیس��تی روب��ه رو خواهیم 
ش��د، لذا رویکرد ش��رکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران در 
تحق��ق این مقوله و پیش��تازی مجتمع بزرگ س��رب و روی 
 انگوران زنجان در این راس��تا بسیار ارزش��مند و هوشمندانه

 است.
بین الملل��ی  نمایش��گاه  چهاردهمی��ن  اس��ت  گفتن��ی 
گردش��گری و صنای��ع وابس��ته از تاری��خ ۵ تا ۸ اس��فندماه 
ته��ران  بین الملل��ی  نمایش��گاه های  دایم��ی  مح��ل   در 

برپا بود.

معاون بهره برداری و اکتش��اف ش��رکت تهیه و تولید مواد 
و معدنی ایران گفت: ش��رکت ایمپاسکو وظیفه تهیه و تولید 

مواد اولیه برای فولاد را برعهده دارد.
به گزارش ایراسین، حس��ام مقدمعلی اظهار کرد: با توجه 
به اصل ۴۴ و خصوصی س��ازی، تهیه و تولید مواداولیه برای 
فولادس��ازان برون س��پاری ش��د و عمده آنها ش��رکت هایی 

هستند که در زنجیره فولاد مشغول فعالیتند. 
وی ادامه داد: ش��رکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران در 
آنومالی مرکزی و گل گهر فعالیت داش��ته و ثمره آن معادن 
فعال اس��ت. در غرب کش��ور و خراس��ان جنوبی بحث آهن 
دنبال ش��ده است. همچنین بالغ بر ۵۰۰میلیون تن از ۹۲ تا 

۹۸ به ذخایر معدنی کشور اضافه کرده است. وی افزود: آنچه 
مهم اس��ت کارهای مغفول مانده در این بخش اس��ت. برای 
مثال ما در بخشی از این آنومالی های شناسایی شده به دلیل 

محدودیت های قانونی موفق به اکتشاف نشدیم . 
وی ادامه داد: در واقع حدود ۱۸ مجموعه آنومالی در ایران 
به دلیل مخالفت دس��تگاه های استعلام دهنده، فعالیت روی 
آنها انجام نش��د و این آنومالی ها ذخی��ره ۵۰۰ میلیون تنی 
دارن��د که می تواند تحقق اهداف چش��م انداز فولاد را محقق 

کند. 
مقدمعل��ی گفت: در خصوص کانس��ارهای پنهان در ایران 

مرکزی فعالیت هایی انجام شده است.

معاون اکتشافات سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی 
کش��ور گفت: س��ازمان زمین شناس��ی اطلاعات پایه تولید 
می کند و برای همه کشور نقشه در مقیاس یکصدهزارم تهیه 

کرده است .
به گزارش ایراس��ین، ب��ه گفته محمدباقر دری، س��ازمان 
زمی��ن شناس��ی ب��رای کل کش��ور بج��ز منطق��ه زاگرس 
 کش��ور را تحت پوش��ش و تهیه نقشه ژئوش��یمی قرار داده 

است.
وی افزود: در واقع امروز کمتر معدنی در کشور وجود دارد 
که به نوعی س��ازمان زمین شناس��ی در آن دخالت نداشته 

باشد. 

وی ادامه داد: سیاس��ت کلی س��ازمان زمین شناسی این 
است که به عنوان اکتشاف گر محدوده ای را یافته و از طریق 

مزایده آن را واگذار می کند. 
دری افزود: ما پیوس��ته از ذخایر س��طحی خود اس��تفاده 
کردیم که یک روز تمام خواهد ش��د. سیاس��ت بر این است 

که اطلاعات را از سطح به عمق ببرد. 
وی گف��ت: کمت��ر از ۲۰درصد مناط��ق امیدبخش تحت 
پوش��ش اکتش��افات عمیق ق��رار گرفته، اما بای��د اطلاعات 

تکمیلی آن تهیه شود. 
وی ادامه داد: رسیدن به تولید ۱۶۲میلیون تن سنگ آهن 

برای افق ۱۴۰۴ بسیار سخت خواهد بود.

راه توسعه معادن قیمت گذاری دستوری، سد
ملیکا انصاری

- در س��ال های اخیر، تحریم های 
س��نگین خارج��ی متغیرهای کلان 
اقتصادی مانند نرخ ارز را دستخوش 
تغیی��ر و بنگاه ه��ای اقتص��ادی را با 
نوس��انات زی��ادی روب��ه رو ک��رد. از 
طرفی همواره با ه��دف مهار برخی 
بی ثباتی ه��ا و همچنین طبق قوانین 
کش��وری در جهت حمایت از حقوق 
تولیدکنن��دگان و مصرف کنن��دگان 
توسط دولت و دستگاه های مختلف 
اقداماتی ص��ورت گرفته اس��ت. در 
بخ��ش معدن نیز مانند باقی بنگاه ها 
و به عنوان بخش��ی که بار اقتصادی 
کش��ور را بر دوش دارد، شاهد تاثیر 
چشمگیر نوس��انات بازار و همچنین 
مشکلات مختص این بخش هستیم. 
مش��کلات و معض��لات ای��ن بخش 

تولیدکنن��دگان،  ازس��وی  هم��واره 
مصرف کنن��دگان و فع��الان معدنی 
مطرح می شود. حال سوالی که پیش 
روس��ت آن اس��ت که منش��أ اصلی 
اعتراض��ات ص��ورت گرفته ازس��وی 
جامعه معدنی چیس��ت و چه میزان 
از آنها را می توان به تحریم ها نسبت 
داد. از طرف��ی س��اماندهی تعاملات 
تولیدکنن��دگان معدن��ی که فعالان 
ح��وزه اکتش��اف و اس��تخراج آن را 
تشکیل می دهند با مصرف کنندگان 
ک��ه صنای��ع پایین دس��تی تولیدات 
معدنی هس��تند، بر دوش کدام نهاد 
است و چه اقداماتی در راستای این 

امر شکل گرفته  است. 
ای��ن  درب��اره  مع��دن«  »روزگار 
موض��وع ب��ا کارشناس��ان و فعالان 
معدنی گفت وگو ک��رده که در ادامه 

می خوانید:

اخبار

بازیدوسرباختمشکلاتپیشرویتولیدکنندگانمعدنی

سخنپایانی

س��جاد غرق��ی، عضو کمیس��یون 
صنایع و مع��ادن اتاق بازرگانی ایران 
و فعال معدنی درباره مشکلات پیش 
روی تولیدکنن��دگان معدنی کش��ور 
»روزگار مع��دن« گفت: بن��ا بر نظر 
کارشناس��ان و فعالان معدنی، به طور 
قطع می توان گفت بخش بالادس��تی 

و تولی��دات معدن دچار سیاس��ت های به نوعی 
سرکوب ش��ده است. از جمله این محدودیت ها 
را می ت��وان در قیمت گذاری ه��ای دس��توری 
توس��ط نهادهای دولتی و ایجاد ممنوعیت های 
صادرات��ی مواد معدنی مش��اهده ک��رد. وی در 
ادامه اف��زود: به دلی��ل برخی قوانی��ن تصویب 
ش��ده در چند سال اخیر، ش��رایط بازار معدن 
متح��ول و کار به وی��ژه ب��رای تولیدکنن��دگان 
معدنی سخت شده  است. از نمونه های بارز این 
قانون گذاری ها و تح��ولات مخرب بازار معدنی 
می توان ب��ه ممنوعی��ت و اعم��ال محدودیت 
توس��ط نهادهای دولتی در زمینه صادرات مواد 
معدنی و همچنین قیمت گذاری های دستوری 
توسط این سازمان ها اش��اره کرد. وی افزود: از 
بین تحولات می توان نرخ گذاری دستوری مواد 
معدنی در بازار را بانی بیشترین آسیب به بدنه 
تولیدات معدنی کشور دانس��ت، چراکه در پی 
این قانون تصویب ش��ده توسط مجلس شورای 
اس��لامی و باقی نهادهای دولت��ی، معدنکاران 
و تولیدکنن��دگان معدن��ی کش��ور مجبورن��د 
محصولات خود را ب��ا قیمتی حدود ۴۰ درصد 

ارزان تر از نرخ واقعی وارد بازار کنند.
رانتدرصنایعپاییندستی�

عض��و کمیس��یون صنای��ع و مع��ادن ات��اق 

بازرگان��ی ایران در ادام��ه ضمن ابراز 
نگرانی از مش��کلات پیش آمده برای 
اتفاقات  تولیدکنندگان معدن��ی پیرو 
قیمت گذاری  ه��ای  گف��ت:  اخی��ر 
دس��توری م��واد معدن��ی در ب��ازار و 
محدودیت های صادراتی، مانع توسعه 
مع��دن بزرگ مقی��اس ش��ده و برای 
مع��ادن کوچک نی��ز تا الان تعطیل��ی به همراه 
داش��ته  است. شرایط به وجود آمده در بازارهای 
معدن��ی و وج��ود قوانی��ن ذکرش��ده، به ضرر 
معدنکار اس��ت و این روزها ش��اهد آن هستیم 
که تولیدکنندگان معدنی با مشکلات متعددی 
که ثمره قوانین داخلی اس��ت، دست وپنجه نرم 
می کنن��د. وی اف��زود: از طرف��ی به دلیل وجود 
ممنوعیت های صادراتی برای تولیدات معدنی، 
معدنکاران مجبورند تمام تولیدات خود را وارد 
ب��ازار داخلی کرده و تنها از این طریق کس��ب 
درآمد دارند و با قیمت های تصویب شده اغلب 

معادن با ضرر مواجه شده اند.
 ع��لاوه ب��ر آن تمام��ی این اتفاق��ات به نفع 
صنایع پایین دستی و مصرف کنندگان تولیدات 
معدنی بوده اس��ت؛ به عنوان مثال رانت بزرگی 
برای مصرف کنن��دگان مواد معدن��ی از طریق 
ارزان فروش��ی تولیدکنن��دگان و معدنکاران به 
وج��ود آمده ک��ه این خ��ود به نوعی آس��یب زا 
 و عام��ل نابس��امانی در بخ��ش معدن کش��ور 

شده  است. 
وی در ادامه افزود: این سودهایی که در اظهار 
و گاهی عدم اظهاری برخی کارخانه جات صنایع 
معدنی مشاهده می کنیم هم ناشی از این رانت 
و فرصت اس��ت که در اختیار آنان قرار گرفته و 

به نظر کارشناس��ان معدنی باید از این اقدامات 
جلوگیری شود.

راهکارهایپیشرو�
این فعال معدنی درباره حل مشکلات امروزه 
تولیدکنن��دگان معدن��ی و حمای��ت از حقوق 
آنان گفت: بنا بر عقیده کارشناس��ان مش��خصا 
مکانیس��م ممنوعیت و محدودیت های صادرات 
مواد معدنی کش��ور که توس��ط مجلس شورای 
اس��لامی و نهاده��ای دولتی مربوط��ه تصویب 
ش��ده، باید برداش��ته ش��ود. همچنین سازکار 
قیمت گذاری تولی��دات معدنی باید براس��اس 
عرضه و تقاضا در بازار باش��د تا مشکلات فعلی 
فع��الان معدنی و معدن��کاران تا حدودی رفع و 
حمایت در جهت حقوق تولیدکنندگان معدنی 
کش��ور انجام ش��ود. وی اف��زود: امیدواریم در 
آینده نزدیک دولت ی��ا مجلس راهکارهایی در 
جهت رف��ع این معضلات در بخ��ش معدن در 
پیش بگیرند و حمای��ت از تولیدکننده معدنی 
در دستور کار نهادها و سازمان های دولتی قرار 
گی��رد، چراکه با ادامه رون��د فعلی، در آینده ای 
نه چن��دان دور ش��اهد تعطیلی بیش��تر معادن 
کوچک و عدم س��ودآوری معادن بزرگ مقیاس 
خواهیم بود که این نتیجه، اثر خوبی بر اقتصاد 

کشور نخواهد گذاشت. 
غرق��ی همچنی��ن در ادامه اظه��ار کرد: طی 
روزهای اخیر ش��اهد اقداماتی از جمله ش��روع 
عرضه در ب��ورس کالا بودیم ک��ه اقدام مثبتی 
تلقی می ش��ود و بای��د دید که ای��ن اتفاق چه 
تاثیرات��ی داش��ته و در ادامه چ��ه راهکارهای 
موثرتری توسط سازمان های دولتی و نهادها در 

پیش گرفته خواهد شد.

ج��دا از م��وارد یادش��ده بای��د به 
بررس��ی نقش انکار ناپذیر تحریم در 
کش��مکش های اقتص��ادی و معدنی 
پرداخته  شود. این سد مهم اقتصادی 
تاثی��ری چش��مگیر بر تمام��ی ابعاد 
جامعه امروزه ما داش��ته و نمی توان 
تنها روی مش��کلات داخلی ذره بین 

گرفت. 
در ای��ن زمین��ه  »روزگار مع��دن« ب��ا امین 
صف��ری، مدیر مجتمع معدنی س��رب و روی و 
باری��ت مهدی آباد گفت وگو ک��رده که در ادمه 

می خوانید. 
مدیر مجتمع معدنی س��رب و روی و باریت 
مهدی آباد ضمن تاکید بر وارد آمدن خساراتی 
هم برای تولیدکنندگان و هم مصرف کنندگان 
گفت: در مشکلات امروزه کشور اعم از نوسانات 
ناگهانی و ش��دید ن��رخ ارز، نهادهای دولتی در 
راس��تای کاهش زی��ان بنگاه ه��ای اقتصادی 
طرح هایی را تصویب کردند و به اجرا رساندند؛ 
هرچن��د برخی از این طرح های ش��تاب زده به 
نفع فعالان معدنی نبوده و نمی توان تعیین کرد 
تولیدکنندگان معدنی لطمه بیشتری دیده اند 
یا مصرف کنندگان و صنایع معدنی، چراکه طی 
ای��ن اتفاقات، یک جریان دو س��ر باخت ایجاد 

ش��ده و ضمن کشمکش های فراوان 
بی��ن تولیدکنن��ده و مصرف کنن��ده 
معدنی، حقوق هیچ  یک به طور قطع 

رعایت نشده است.
لزومتشکیلکارگروهتخصصی�

ای��ن فع��ال معدن��ی ضم��ن ابراز 
امیدواری نس��بت ب��ه حل معضلات 
تولیدکنندگان و مصرف کنندگان معدنی گفت: 
به نظر می رس��د یکی از راهکارهای مناسب در 
جهت رفع مش��کلاتی که بخ��ش معدنی ما را 
ه��دف گرفته و در روند تولید و فرآوری معدنی 
خل��ل ایج��اد ک��رده، تش��کیل کارگروه های 
تخصصی با حضور بخش خصوصی معادن اعم 
از تولیدکنندگان و مصرف کنندگان، ایمیدرو و 

نهادهای دولتی مربوطه است. 
 در ای��ن کارگروه ه��ا می ت��وان متناس��ب با 
چش��م اندازی طولانی مدت، برنامه جامع برای 
تمام��ی بخش ه��ای معدن��ی و صنایع معدنی 
کش��ور تدوی��ن کرد؛ ب��ه آن معنا ک��ه به جای 
تصوی��ب قوانین کل��ی، به جهت س��اماندهی 
حوزه معدنی کش��ور برای هر قسمت متناسب 
با وضعی��ت موجود و صلاحدید کارشناس��ان 
مربوط��ه و فعالان آن تصمیم مناس��بی اتخاذ 

شود.

بنا بر عقیده کارشناس��ان و فعالان معدنی وجود مش��کلات در جه��ت احقاق حق تولیدکنندگان و 
مصرف کنندگان بخش معدنی کش��ور، از معضلاتی اس��ت که با تداوم آن بس��یاری دیگر از بنگاه های 
اقتصادی کش��ور در آینده ای نزدیک ضربه خواهند دید و چرخ دیگری از اقتصاد کش��ور لنگان خواهد 
ش��د. امید آن می رود با اتخاذ تصمیمات راهبردی و موثر در این بخش، ش��اهد رونق بیشتر معادن و 

همچنین توسعه  حضور در بازارهای جهانی باشیم.

 تیر پژوهشکده
  سنگ دانشگاه لرستان 

به سنگ خورد
ایجاد پژوهش��کده سنگ در دانش��گاه لرستان 
یکی از مصوبات س��فر ریاس��ت جمهوری دولت 

دهم به استان بود.
با وجود ظرفیت منحصر به فرد لرستان در زمینه 
معادن و س��نگ، ای��ن مصوبه باعث خوش��حالی 
فعالان این عرصه ش��د اما متاسفانه در حد همان 

مصوبه باقی مانده است.
خس��رو عزیزی، رئیس دانشگاه لرستان در این 
خصوص به ایس��نا گف��ت: سیاس��ت های وزارت 
علوم و در راس��تای توسعه پژوهش��کده و مراکز 
آموزش عالی بر مبنای یکس��ری شاخص هاس��ت 
که پژوهشکده سنگ هم مصوبه مقدماتی داشت.

وی ب��ا بیان اینکه پژوهش��کده ها نوع یک و دو 
دارند، تصریح کرد: ن��وع یک در واقع تقاضامحور 
است که معمولا بیشتر با حمایت بخش خصوصی 

به سرانجام می رسند.
عزی��زی یادآور ش��د: ب��ر مبنای ش��اخص ها و 
همکاری های��ی که باید س��ازمان زمین شناس��ی 
و... انج��ام می دادند و با وجود اینکه لرس��تان در 
زمینه س��نگ صاحب منابع خدادادی و امکانات 
اس��ت اما این پژوهش��کده به علت فراهم نشدن 
ش��اخص هایی که باید فراهم می شد و مشکلاتی 
 در ای��ن زمین��ه وجود داش��ت هنوز ب��ه نتیجه

نرسیده است.
رئیس دانش��گاه لرس��تان اف��زود: وزارت علوم 
می گوید بخش خصوصی باید کمک کند و ش��ما 
امکانات در اختیار آنان قرار دهید و با پیگیری هایی 
که انجام دادیم فعالان این عرصه عمدتا می گفتند 
در واقع پژوهش��کده نوع ۲ ایجاد ش��ود و ردیف 
بودجه بگیرد و مثل یک مرکز آموزشی پژوهش��ی 

کار کند و چالش اصلی همین است.

 پایان خام فروشی
 کرومیت سبزوار 

کارخان��ه فرآوری کنس��انتره کرومیت همزمان 
با »س��ال جهش تولید« در سبزوار واقع در غرب 
خراسان رضوی مورد بهره برداری قرار گرفت و به 

خام فروشی این ماده معدنی پایان داد.
برای طراحی، ساخت و راه اندازی واحد صنعتی 
کارخانه فرآوری کنس��انتره کرومیت در س��بزوار 
۲۰۰ میلیارد ریال س��رمایه گذاری صورت گرفته 

است. 
علی امیدبخ��ش، رئی��س اداره صنعت، معدن 
و تج��ارت س��بزوار در ای��ن مورد ب��ه ایرنا گفت: 
گش��ایش این واحد صنعتی با هدف جلوگیری از 
خام فروشی مواد معدنی همزمان با »سال جهش 
تولید« اقدامی توس��عه ای در مس��یر گس��ترش 
فعالی��ت بخش معادن و صنای��ع معدنی در غرب 

خراسان رضوی است.
وی افزود: فعالیت کارخانه فرآوری کنس��انتره 
کرومی��ت که س��الانه ظرفیت تولی��د هفت هزار 
و ۵۰۰ ت��ن محصول را دارد ب��رای ۲۰ نفر بطور 

مستقیم اشتغال ایجاد کرد. 
امیدبخش ادامه داد: این طرح صنعتی تولیدی 
در چارچ��وب اجرای طرح ه��ای اقتصاد مقاومتی 
و ب��ا توجه به ظرفیت خوب مع��ادن کرومیت در 

شهرستان سبزوار در دستور کار قرار گرفته بود. 
تج��ارت  و  مع��دن  صنع��ت،  اداره  رئی��س 
س��بزوار گف��ت: م��اده معدن��ی کرومی��ت ای��ن 
منطق��ه تا پی��ش از راه اندازی کارخان��ه فرآوری 
 ظ��رف س��ال های متم��ادی ب��ه ص��ورت خ��ام

 خارج می شد. 
وی افزود: اینک کارخانه تازه ساخت، با فرآوری 
و عیارس��ازی م��اده خ��ام کرومیت اس��تخراجی 
از مع��ادن منطقه نه تنها محصول��ی جدید را به 
س��بد تولیدات معدنی خراس��ان رض��وی افزوده 
بلکه با پایان دادن به خام فروشی کرومیت زمینه 
 ص��ادرات محص��ول فراوری ش��ده را نی��ز فراهم

کرده است. 
امیدبخ��ش همچنی��ن شهرس��تان س��بزوار را 
یک��ی از قطب ه��ای معدنی در خراس��ان رضوی 
توصی��ف و بیان کرد: تاکن��ون پروانه بهره برداری 
برای فعالی��ت ۱۵۰ معدن ان��واع کانیهای فلزی 
و غیرفل��زی ش��امل »کرومی��ت، منگنز، س��نگ 
آه��ک، آلومینیوم، انواع س��نگ های س��اختمانی 
 و س��نگ لاش��ه« در ای��ن منطق��ه صادر ش��ده

است.
مرکز شهرس��تان ۳۰۶ هزار نفری س��بزوار در 

فاصله ۲۳۰ کیلومتری غرب مشهد قرار دارد. 
۲۲۰ واح��د صنعتی و ۱۳ هزار واحد صنفی در 

این شهرستان فعالیت دارند.
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مدیرعام��ل ش��رکت ذوب آهن 
اصفهان با اشاره به اینکه افزایش 
س��رمایه ذوب آه��ن در ش��رایط 
مثبت بازار انجام می ش��ود، گفت: 
در شرایط کنونی افزایش سرمایه 
مرحل��ه آخ��ر را ط��ی می کند و 

درحال تامین تضامین برای اجرای افزایش 
سرمایه هستیم.

 به گزارش تس��نیم، منص��ور یزدی زاده 
ب��ا اش��اره ب��ه اینک��ه ش��رکت ذوب آهن 
اصفهان ب��ه دنبال طی کردن روند منطقی 
افزای��ش س��رمایه اس��ت، گفت: ب��ا توجه 
به اینک��ه ش��رکت ذوب آه��ن اصفهان به 
سوددهی رس��یده و دیگر زیان انباشته ای 
دیگر ن��دارد، ب��ه همین دلیل نرخ س��هام 
این ش��رکت بس��یار بالاتر از ن��رخ کنونی 
آن اس��ت، از ای��ن رو س��هامداران نباید به 
 ص��ورت هیجان��ی معاملات خ��ود را انجام 

دهند.
منص��ور ی��زدی زاده با بی��ان اینکه پیش 
قیمت گ��ذاری  درب��اره  اتفاقات��ی  ای��ن  از 
ف��ولاد و... در ب��ورس کالا رخ داده بود که 
بر ش��رایط کلی ب��ازار تاثیر گذاش��ته بود 
اف��زود: درحال حاضر این مس��ائل برطرف 
ش��ده اس��ت و ش��رکت ذوب آه��ن هم نه 
تنه��ا در بخ��ش ری��ل بلک��ه در تولی��د و 
 صادرات فولاد برنامه های رو به رشد خود را

پیش می برد.
او ب��ا تاکی��د ب��ر اینکه آغاز سودس��ازی 
ش��رکت ذوب آه��ن آینده روش��نی را رقم 
ش��رایط  در  ک��رد:  تصری��ح  زد،  خواه��د 
کنونی معاملات س��هام ش��رکت ذوب آهن 
 اصفه��ان ب��ر مبن��ای وضعیت ب��ازار انجام 

می شود.
 ام��ا از آنجایی که نرخ دلار درحال حاضر 
کاه��ش نیافت��ه و پیش بینی ه��ا مربوط به 
روند نزولی نرخ ارز باعث ش��ده بود فضای 
روان��ی ب��ورس منف��ی ش��ود ام��ا واقعیت 
ای��ن اس��ت که در ای��ن مقطع ن��رخ ارز تا 
حدود ۲۰ هزار تومان بیش��تر کاهش پیدا 
نمی کند. از طرف دیگر گزارش های ماهانه 
 حکایت از روند رو به رش��د تولید و فروش 

است.
ی��زدی  زاده ب��ا تاکید ب��ر اینک��ه رئیس 
مجلس ب��ه دنبال اصلاح روی��ه موجود در 
بورس است، تصریح کرد: درحال حاضر من 

مطلع هس��تم که رئیس مجلس 
نگاه مثبتی به بازار سرمایه دارد و 
شخصا به دنبال اصلاح مشکلات 
کنونی بازار است، به همین دلیل 
پیش بینی می ش��ود که در آینده 
روند بازار صعودی می شود و نرخ 
س��هام ذوب آهن هم که هم اکنون بس��یار 
 پایین ت��ر از ن��رخ واقع��ی آن اس��ت واقعی 

می شود.
مدیرعامل ش��رکت ذوب آهن اصفهان با 
تاکید بر اینکه س��ازمان تامی��ن اجتماعی 
به عنوان س��هامدار عمده ذوب آهن پیگیر 
افزایش س��رمایه اس��ت، گفت: با توجه به 
اینکه مطالبات س��ازمان تامین اجتماعی از 
محل بند تبصره ۵ ح��دود ۱۱۰۰ میلیارد 
تومان اس��ت و تسویه نش��ده وارد افزایش 
سرمایه می شود و در شرایط کنونی افزایش 
س��رمایه مرحله آخر را ط��ی می کند و در 
حال تامین تضامین ب��رای اجرای افزایش 

سرمایه هستیم.
او با تاکید بر اینکه به دنبال این هستیم 
که افزایش س��رمایه در شرایط مثبت بازار 
انجام ش��ود، گفت: وقتی ۲ ه��زار میلیارد 
تومان افزایش س��رمایه داده می شود، باید 
در شرایطی انجام شود که روند بازار مثبت 
است زیرا این افزایش سرمایه با هزینه کرد 
همراه اس��ت، به همین دلی��ل روال کارها 
انجام خواهد ش��د و در فرصت مناسب این 
افزایش س��رمایه اجرا می شود حالا احتمال 
این که قبل از س��ال هم انجام شود وجود 

دارد.
درحال حاضر ش��رکت ذوب آهن اصفهان 
ب��ا ورود ب��ه تولید ری��ل و محص��ولات با 
ارزش افزوده بالاتر نه تنها توانس��ته اس��ت 
از زیان دهی به سودس��ازی برسد، به دلیل 
اینک��ه برنامه خود را روی تولید محصولات 
و فرآورده ه��ای خاص ق��رار داده تقاضای 
 بالای ب��رای محصولات ش��رکت نیز وجود 

دارد.
از این رو بسیاری از سهامداران این شرکت 
که در چن��د وقت اخیر تحت تاثیر جوکلی 
بازار زی��ان دیده اند به روند صعودی بازار و 
این س��هم امیدوار هستند و مدیرعامل این 
شرکت هم وعده داده که ارزش واقعی سهام 
 ش��رکت ذوب آهن اصفهان در آینده محقق 

خواهد شد.

»مجتمع فولاد خراسان« بر اساس فهرست اعلام 
شده ش��رکت های برتر ایران در سال ۱۳۹۹ )۱۰۰ 
IMI(در س��ال گذش��ته با ۲ پله صع��ود، بالاترین 
امتی��از خ��ودش را از بدو تاس��یس تا کن��ون، در 
فهرست ثروتمند ترین و پر فروش ترین شرکت های 
ایران��ی رقم زد. »فولاد خراس��ان« در میان یکصد 
ش��رکت برتر ایران که حجم قابل توجهی از تولید 
ناخالص ملی را در اختیار دارند، بر اس��اس ارزیابی 
عملکرد سال ۹۸، امسال رتبه ۵۹ را کسب کرد که 
بالاترین رتبه این ش��رکت از بدو تاسیس تا کنون 

است.
به گزارش روابط   عمومی فولاد خراسان، در سال 
۱۳۹۹، همان طور که انتظ��ار می رفت، بزرگ ترین 
شرکت بورسی استان خراسان رضوی یعنی شرکت 
»مجتمع فولاد خراس��ان« که با نماد »فخاس« در 
بازار س��رمایه فعال اس��ت، برترین شرکت صنعتی 
ش��رق کش��ور ش��ناخته ش��د و علاوه بر آن، این 
هولدینگ بزرگ صنعتی و معدنی توانست با حفظ 
روند رو به رش��د خود، از رتبه ۶۱ در سال گذشته، 

به جایگاه ۵۹ این فهرست صعود کند.
رش��د خیره کنن��ده نزدیک ۵۰درص��دی فروش 
مجتمع فولاد خراس��ان در س��ال ۱۳۹۸ نسبت به 
س��ال پیش، که از رقم ۳۰۷۱میلیارد تومانی سال 
۱۳۹۷ ب��ه ۴۵۲۷میلیاردتومان بالغ ش��د، یکی از 
عوامل مهم جهش این شرکت در میان ۱۰۰شرکت 

برتر ایران در فضای کسب و کار بوده است.
سازمان مدیریت صنعتی »وزارت صنعت، معدن 
و تجارت« که از س��ال ۱۳۷۷ تا کنون، هر س��اله 
فهرست شرکت های برتر ایران را اعلام می کند، بر 
مبن��ای آمار و اطلاعات دقیق و ش��فاف و با لحاظ 
نمودن ۳۳ معیار درباره بنگاه های اقتصادی بورسی 
یا غیر بورس��ی، رتبه بندی ۱۰۰ شرکت برتر ایران 
را انجام می دهد که فهرس��ت منتشر شده از سوی 
دبیرخان��ه همایش رتبه بندی ش��رکت های ایرانی، 
نش��ان گر رش��د خیره کنن��ده فولاد خراس��ان در 

شاخص های ارزیابی این سازمان است.
کسری غفوری، مدیرعامل مجتمع فولاد خراسان 
با بیان این که رتبه بندی شرکت های ایرانی از این 
رو حائز اهمیت اس��ت که گروه��ی از متخصصان 
زبده در حوزه های مختلف، ش��اخص های گوناگون 
عملکرد ش��رکت ها را ارزیابی می کنند، افزود: نکته 
نویدبخش گزارش امسال این موسسه این است که 
فولاد خراس��ان، با وجود همه دشواری های کنونی 
فض��ای کس��ب و کار، روند رش��د خود را در س��ال 
گذشته حفظ کرده است و به جایگاه های بالاتر در 

میان شرکت های بزرگ ایران می اندیشد.

وی افزود: نکنه حائزاهمیت دیگر این اس��ت که 
رش��د نرخ و در نتیجه ش��اخص ف��روش در مورد 
بیشتر کالاها و خدمات در کشور اتفاق افتاده است، 
در نتیجه صعود فولاد خراس��ان در این فهرس��ت، 
نش��ان دهنده حفظ برت��ری این ش��رکت در دیگر 
ملاک های این ارزیابی همزمان با رش��د سودآوری 

است.
نگاهی�به�مهم�ترین�آمارها�و�برترین�ها��

در بیس��ت و س��ومین همای��ش معرف��ی یکصد 
ش��رکت برتر ایران موس��وم به )IMI ۱۰۰( که از 
سوی سازمان مدیریت صنعتی و با توجه به شرایط 
ناشی از ش��یوع کرونا با حضور معدودی از مدیران 
ارشد بنگاه های برتر کشور و متخصصان این حوزه 
برگزار ش��د، علاوه بر مدیرعامل س��ازمان مدیریت 
صنعتی، »رئیس گ��روه اقتصادی دفتر مقام معظم 
رهبری« و »معاون طرح و برنامه«ی وزارت صمت 

سخنرانی کردند.
نتایج بیست و سومین سال رتبه بندی شرکت ها 
نش��ان می دهد حجم فروش صد شرکت اول سال 
۹۹، براس��اس اطلاعات مالی سال گذشته، بیش از 
ی��ک میلیون و ۳۸۵ هزار میلی��ارد تومان بوده که 
نس��بت به کل فروش همین ۱۰۰ شرکت در سال 
قبل، ۴۶ درصد رش��د فروش داش��ته است. طبق 
ارزیابی ها فروش ش��رکت اول فهرس��ت نسبت به 
فروش ش��رکت صدم ۳۳ برابر بزرگ تر اس��ت. در 
مجموع ۱۴ ش��رکت بالای فهرس��ت ش��رکت های 
پیش��تاز، ۵۰ درصد جمع فروش ۱۰۰ ش��رکت را 
ش��کل داده اند که نش��ان دهنده درج��ه تمرکز در 
وضعیت ش��رکت های بزرگ ایران اس��ت. در عین 
حال، ۱۰ ش��رکت ابتدای فهرست، فروشی معادل 
۱۹ برابر فروش ۱۰ شرکت انتهای فهرست دارند. 

در فهرست تهیه شده از ۵۰۰ شرکت ایران، روی 
شناس��ایی آرایش بنگاه های بزرگ کش��ور در کنار 

یکدیگر تمرکز شده است؛ به عبارت دیگر از آنجایی 
که رونق و رکود بزرگ ترین ش��رکت های ایران، به 
دلیل وجود ارتباطات گس��ترده پسین و پیشین به 
سرعت در کلیه س��طوح اقتصاد کشور آثار خود را 
بروز خواهد داد، س��ازمان مدیریت صنعتی با تهیه 
این لیست، تصویری س��الانه و متکی به آمارها، از 
چگونگی تغییرات در آرایش بنگاه های بزرگ کشور 
و صنایع و فعالیت ه��ای اقتصادی مختلف در کنار 

یکدیگر ارائه می دهد.
نتای��ج رتبه بندی براس��اس گروه ه��ای صنعتی 
۳۲گانه نیز حاکی از این اس��ت ک��ه از نظر میزان 
ف��روش )درآم��د( »گ��روه بانک ه��ا و موسس��ات 
اعتب��اری« ب��ا ۱/ ۱۹ درص��د س��هم در جای��گاه 
اول، »گ��روه پتروش��یمی« با ۴/ ۱۵ درصد س��هم 
در جای��گاه دوم و »گ��روه فرآورده ه��ای نفت��ی« 
 ب��ا ۵/ ۱۲ درص��د س��هم در جای��گاه س��وم ق��رار 

گرفته اند.
 س��ازمان مدیریت صنعتی هر س��ال رتبه بندی 
شرکت های برتر ایرانی را ارائه می کند. در فهرست 
تهیه ش��ده از ۵۰۰ ش��رکت ایران، روی شناسایی 
آرای��ش بنگاه های بزرگ کش��ور در کن��ار یکدیگر 
تمرکز ش��ده اس��ت؛ به عبارت دیگ��ر از آنجایی که 
رون��ق و رک��ود بزرگ ترین ش��رکت های ایران، به 
دلیل وجود ارتباطات گس��ترده پسین و پیشین به 
سرعت در کلیه س��طوح اقتصاد کشور آثار خود را 
بروز خواهد داد، س��ازمان مدیریت صنعتی با تهیه 
این لیست، تصویری س��الانه و متکی به آمارها، از 
چگونگی تغییرات در آرایش بنگاه های بزرگ کشور 
و صنایع و فعالیت ه��ای اقتصادی مختلف در کنار 

یکدیگر ارائه می دهد.
در رتبه بندی ۱۰۰ ش��رکت برت��ر ایران، علاوه بر 
ش��اخص »میزان فروش«، ۳۲ ش��اخص دیگر نیز 
س��نجیده می ش��ود. با توجه به عمومیت فهرست 
ش��رکت های برتر ایران و وجود انواع ش��رکت های 
تولی��دی، خدمات��ی، بیم��ه ای، س��رمایه گذاری و 
رتبه بن��دی،  ای��ن  در  ش��رکت کننده  بانک ه��ای 
برای همگ��ن کردن رق��م فروش این ش��رکت ها، 
 مجم��وع درآمده��ای عملیات��ی ش��رکت ها لحاظ 

شده است.
به گفته مدیرعامل »س��ازمان مدیریت صنعتی« 
»ش��اخص های  ش��امل  ش��اخص ها  دس��ته بندی 
اندازه و رش��د شرکت«، »ش��اخص های سودآوری 
به��ره وری«،  »ش��اخص های  عملک��رد«،  و 
»شاخص های صادرات«، »شاخص های نقدینگی«، 
 »ش��اخص های بده��ی« و »ش��اخص های ب��ازار« 

است.

برترین�رتبه�»فولاد�خراسان«�در�میان�۱۰۰شرکت�برتر�ایرانافزایش�سرمایه�ذوب�آهن�در�شرایط�مثبت�بورس
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دبیر انجمن تولیدکنن��دگان و صادرکنندگان 
س��نگ آهن گفت: انجمن س��نگ آهن و بورس 
کالا در راستای عرضه تمام محصولات بالادست 
) کنسانتره و گندله( در بورس کالا تفاهمنامه ای 
امضا کردند که مقرر ش��د روزهای یکش��نبه هر 

هفته این محصولات در بورس عرضه شوند.
سعید عس��کرزاده در گفت وگو با اقتصادآنلاین 
در خص��وص تفاهمنامه امضاش��ده میان انجمن 
و ب��ورس کالا گفت: موض��وع عرضه محصولات 
بالادس��ت در ب��ورس کالا و اس��تفاده از اب��زار 
بورس برای ایجاد ش��فافیت در سامانه معاملات 
بالادست، سال هاس��ت مدنظر انجمن بوده و در 

حال پیگیری آن بودیم.
وی افزود: بورس ه��ای کالایی یکی از بهترین 
ابزارهایی اس��ت ک��ه قیمت گذاری دس��توری را 
حذف می کند و تمام محصولات زنجیره فولاد در 
یک رقابت سالم، می توانند در بورس عرضه شوند 
و توازن و عدالت به زنجیره فولاد برگردانده شود.
دبی��ر انجمن س��نگ آهن بیان ک��رد: یکی از 
مشکلاتی که با افزایش یا کاهش نرخ سنگ آهن 
یا دلار در زنجیره ب��ه وجود می آمد، این بود که 
قیمت های محصولات بالادس��ت نسبتی از اعداد 
استخراجی کدال ۳ماهه فولاد خوزستان تعیین 
می ش��د و این مبنا نمی توانس��ت جوابگوی این 
تلورانس باشد. لذا به نظر می رسد بهترین راهکار 
این اس��ت که تمام محص��ولات ابتدایی، میانی 
و انتهای��ی زنجیره فولاد از یک قاعده مش��ترک 

برخورد شود.
عس��کرزاده افزود: ش��اید بزرگ ترین مش��کل 
در بحث عرضه س��نگ آهن این ب��ود که فضای 
تطبیقی که ب��ورس می تواند در خصوص عرضه 
آن اعمال کند با روشی که مدنظر ما بود، منطبق 
نبود. وقتی کالایی مانند س��نگ آهن متغیرهای 
زیادی دارد اساس��ا به عن��وان کالای صنعتی که 
بتواند در بورس عرضه ش��ود، شناخته نمی شود. 
همین دلیل باعث می ش��ود که نرخ پایه در یک 
دامنه وسیع تعریف شود و در چنین شرایطی اگر 
کس��ی بخواهد راهی برای فس��اد باز کند، امکان 
آن وج��ود دارد لذا ه��رکاری می کردیم، عرضه 
س��نگ آهن در بورس کالا با قواعد بورس قابلیت 

انطباق نداشت.

وی با اش��اره به اینکه با بررس��ی ها مش��خص 
ش��د که مشکل اصلی س��نگ آهن نیست، تاکید 
کرد: اگر نرخ کنس��انتره، گندله، آهن اسفنجی و 
شمش در زنجیره از تعادل برخوردار باشند، ابتدا 
تا انتهای زنجیره خود به خود تنظیم می ش��ود. 
تفاهمنامه ای که با بورس کالا ایران امضا کردیم 
مبنی بر عرضه کنسانتره، گندله و آهن اسفنجی 
در ب��ورس اس��ت که البت��ه موان��ع کوچکی نیز 
خواهیم داش��ت. به عبارت دیگر برخی شرکت ها 
براساس س��همیه  بندی وزارتخانه با شرکت های 
مصرف کنن��ده قراردادهای بلندم��دت دارند که 
البته این قراردادها تا پایان س��ال ۹۹ است. یکی 
از مفاد تفاهمنامه این است که انجمن سنگ آهن 
لیست شرکت  هایی که قرارداد بلندمدت دارند را 
اس��تخراج کند که به تعهدات شان تا پایان سال 
عمل کنند و از س��ال ۱۴۰۰ وارد بورس شوند و 

فقط در بورس کالا عرضه کنند.
دبیر انجمن س��نگ آهن اظهارک��رد: نکته دوم 
کاهش فرآیند زمانی پذیرش ش��رکت هایی است 
که قصد ورود به بورس را دارند. قرار ش��د بورس 
کالا فرم ه��ا و رویه پذیرش برای انجمن ارس��ال 
کن��د و ما در اختیار ش��رکت ها ق��رار دهیم و از 

س��وی دیگر بورس کالا ش��رایط پذیرش را برای 
ش��رکت های مورد نظر تسهیل کند. وی تصریح 
کرد: م��اده دیگر تفاهمنامه، بحث زمان عرضه ها 
است. با توجه به اینکه هر محصول زنجیره فولاد 
در روز خاصی عرضه می شود، توافق شد که برای 
عرضه محصولات بالادس��ت روز یکشنبه انتخاب 
شود. همچنین توافق شد با توجه به اینکه عموما 
واحدهای تولید کننده آهن اس��فنجی خود واحد 
فولادس��ازی دارند و آهن اس��فنجی قابل عرضه 
در بورس نخواهیم داش��ت، واحدهایی که تحت 
نظارت شرکت ایمیدرو هستند، با هماهنگی های 
میان بورس، انجمن س��نگ آهن و ایمیدرو تمام 

زنجیره فولاد در بورس کالا عرضه شوند.
عسکرزاده در مورد تعیین روش نرخ پایه برای 
محصولات بالادس��ت گفت: با توجه به ش��رایط 
می دانیم اگر مبنا براس��اس سابق باشد، به دلیل 
اخت��لاف زیاد مطل��وب نخواهد ب��ود و اگر مبنا 
قیمت های جهانی باشد باعث ایجاد شوک به بازار 
می ش��ود و به همین دلیل تصمیم گرفته شد که 
مبنای نرخ پایه به گونه ای باشد که تداوم تولید و 
بازگشت عدالت به زنجیره هدف اصلی آن باشد. 
همچنین قرار شد که از پیشنهاد مشترک انجمن 

سنگ آهن ایران، خانه معدن و کمیسیون معدن 
و صنای��ع معدنی اتاق بازرگانی که قبلا به وزارت 
صنعت، معدن وتجارت ارائه داده بودند نیز عدول 
ش��ود و این موضوع دارای اشکال نیست چرا که 
این نرخ پایه است و به تدریج نرخ جایگاه خود را 

درفرآیند عرضه و تقاضا پیدا خواهد کرد.
وی تاکید کرد: بعد از عرضه بالادست در بورس 
کالا، هیچ شخص یا شرکتی امکان بازی با اعداد 
ی��ا تبانی را ندارد و دلیل بارز آن، این اس��ت که 
در شیوه نامه ساماندهی عرضه و تقاضای زنجیره 
فولاد و طرحی که در مجلس مطرح ش��ده است، 
چنانچ��ه محصولی در بورس خریداری نداش��ته 
باش��د، می تواند مج��وز صادرات بگی��رد و صادر 
ش��ود. به همین دلیل طبیعی است که تبانی از 

سوی خریداران صورت نخواهد گرفت.
عسکرزاده خاطر نش��ان کرد: به نظر من توافق 
انجم��ن ب��ا ب��ورس کالا، بس��یار خوب اس��ت و 
امیدواریم با عرضه تمام محصولات از کنس��انتره 
تا محصول نهایی در بورس کالا، وضعیت مشکل 
اصلی زنجیره یعنی سنگ آهن بهبود پیدا کند و 
تعادل به زنجیره برگردد. اگر قمیت س��نگ آهن 
فقط چند درص��د افزایش یابد و کنسانتره س��از 

برایش به صرفه باش��د، می توانیم امیدوار باشیم 
معادن کوچک سنگ آهن دوباره راه اندازی شوند 
و از درآمد حاصل آن س��رمایه گذاری هایی برای 
مناطق اکتش��افی صورت بگیرد و ش��اهد توسعه 

پایدار صنعت فولاد باشیم.
وی تاکید ک��رد: انجمن س��نگ آهن برخلاف 
تش��کل های دیگر، صرفا یک محصول در زنجیره 
ندارد بلکه ۳ محصول س��نگ آهن، کنس��انتره و 
گندله یعنی نیمی از زنجیره را پوشش می دهیم. 
وقت��ی می خواهی��م نیمی از زنجیره را پوش��ش 
دهیم نمی توانیم فقط یک حلقه را در نظر داشته 
باش��یم. انجمن های دیگر مانن��د انجمن فولاد، 
انجم��ن نوردکاران و... فقط ی��ک حلقه را دارند، 
لذا طبیعی اس��ت سیاس��تی اتخاذ می کنند که 
بیش��ترین منافع را برای بنگاه های تحت پوشش 
خود داش��ته باشد اما انجمن س��نگ آهن منافع 
کل زنجی��ره را در نظر می گیرد لذا تصمیمات ما 
باید بر منافع ملی و برقراری ش��رایط تولید برای 
کل زنجیره اس��توار باش��د. نباید کاری کنیم که 
توقف تولید در هیچ مرحله ای اتفاق افتد و زمینه 
را برای رش��د بخش مغفول مانده زنجیره یعنی 

معدن فراهم شود.

بازگشت توازن وعدالت به زنجیره فولاد

 فولاد شادگان موفق
 به دریافت تقدیرنامه  شد

مدیرعام��ل ش��رکت صنعت فولاد ش��ادگان گفت: 
کس��ب تقدیرنامه  ۳س��تاره تعالی سازمانی را خدمت 
هم��کاران و مردم غیور شهرس��تان ش��ادگان تبریک 
ع��رض می کن��م. ب��دون ش��ک کس��ب ای��ن افتخار 
 اتفاق��ی نب��وده و نش��ان دهنده  حرک��ت رو ب��ه جلوی 

شرکت است.
س��عید قاسم زاده در گفت وگو با روابط عمومی فولاد 
خوزستان افزود: تعالی، یک مقصد نیست و بلکه خود 
مس��یر اس��ت. در این مسیر باید تلاش کنیم که هر روز 
بهتر از دیروز عمل کنیم. اگر هر کس سعی کند که در 
جایی که قرار دارد، به اندازه توانش در راستای اهداف 
سازمان عمل کند، ما موفق می شویم و قله های افتخار 

را یکی پس از دیگری فتح خواهیم کرد.
قاس��م زاده در ادامه گفت: هرکدام از ما در جایی از 
یک تیم، مش��غول به انجام وظیفه هس��تیم و لازم است 
ک��ه به نحو احس��ن نقش خود را ایف��ا کنیم. طبیعتا تا 
رس��یدن ب��ه نقطه ی آرمانی، فاصل��ه ی زیادی داریم 
اما اگر به همین ش��یوه ادامه دهیم، قطعا س��رآمدی از 
آن ماس��ت و ش��رکت صنعت فولاد شادگان همواره در 
مس��یر رش��د بوده و منافعش هر چه بیشتر به همکاران 

و شهرستان خواهد رسید.

تجلیل از ذوب آهن 
اصفهان به عنوان 
صادرکننده نمونه

در آیی��ن تجلی��ل از صادرکنن��دگان نمونه اس��تان 
اصفه��ان که هفتم اس��فند م��اه در محل اتاق بازرگانی 
صنایع، معادن و کش��اورزی اصفهان برگزار ش��د، ذوب 
آهن اصفهان که تنها مدال آور صادرات کشور درامسال 
اس��ت، م��ورد تقدیر قرار گرفت و ل��وح و تندیس ویژه 
این مراسم توسط محمود واعظی ، رئیس دفتر رئیس 

جمهور به این مجتمع عظیم صنعتی اهداء شد.
ب��ه گ��زارش روابط عمومی ذوب آه��ن اصفهان، در 
این مراسم که عباس رضایی استاندار اصفهان، حمید 
زادب��وم، مع��اون وزیر صنعت، معدن و تجارت و رئیس 
کل س��ازمان توس��عه تجارت ای��ران، عباس مقتدایی 
نماینده مردم اصفهان در مجلس ش��ورای اس��لامی و 
جمعی از مس��ئولان و صادرکنندگان اس��تان اصفهان 
حضور داشتند، منصور یزدی زاده مدیرعامل ذوب آهن 
اصفهان گفت: این مجتمع عظیم صنعتی اگر بتواند کل 
محصولات خود را صادر کند می تواند یک و نیم میلیارد 

دلار ارز مرغوب به کشور وارد کند.
وی اف��زود: ب��ا توجه به اینکه ذوب آهن اصفهان نیاز 
ارزی خود که بالغ بر ۳۵۰ میلیون دلار است را از طریق 
صادرات تامین می کند، پیشنهاد می کنم که نیاز ارزی 
برای تولید از طریق ارزهای موجود در خارج از کش��ور 
تامین شود و ارزهای صادراتی به سیستم بانکی کشور 
وارد ش��ود که می تواند برای اقتصاد و صنعت کش��ور 

بسیار گره گشا باشد.
 منصور یزدی زاده ضمن تبریک کس��ب این توفیق 
ارزش��مند به تمامی تلاش��گران ذوب آهن و مجموعه 
فولاد کش��ور تداوم رش��د ص��ادرات، افزای��ش تعداد 
بازارهای هدف صادراتی، افزایش صادرات محصولات 
فولادی به کشورهای منطقه، افریقایی، آسیای جنوب 
شرقی، حفظ کیفیت برتر محصولات، برگشت بالغ بر 
۱۰۰ درص��د ارز حاصل از صادرات به چرخه اقتصادی 
کش��ور، ثبت جهانی برند و لوگوی ذوب آهن اصفهان 
ESCO، ZOBESCO را از جمل��ه عوام��ل دریافت 
بالاترین نشان صادراتی کشور عنوان کرد. مدیرعامل 
ذوب آهن با اشاره به رشد تولید محصولات ساختمانی 
در کش��ور گف��ت: ذوب آه��ن اصفهان ۲ هدف عمده را 
مد نظر دارد که شامل تولید محصولات صنعتی جدید 
از جمله تولید ریل ملی و توس��عه ش��بکه ریلی کشور و 
همچنین توس��عه بازارهای صادراتی اس��ت که تمامی 
تلاشگران ذوب آهن در دستیابی به این دو هدف، نقش 
آفرین اصلی هس��تند و درحال حاضر نیز صادرات ریل 
که تا سال گذشته واردکننده آن بودیم آغاز شده است. 
وی در خص��وص موانع توس��عه صادرات گفت: در این 
خصوص با چالش هایی مواجه هس��تیم که مربوط به 
تحریم های ظالمانه استکبار و بعضا نیز برخی مشکلات 
داخلی هس��تیم که به لطف خدا امید اس��ت با همت و 
همدلی همه مسئولان این موانع برطرف شد و رشد و 
شکوفایی اقتصادی و اقتدار بیش از پیش ایران اسلامی 
را در عرصه های جهانی شاهد باشیم.  شایان ذکر است 
در ۲۲ دی ماه امسال در آیین تجلیل از صادرکنندگان 
کش��وری، ذوب آهن اصفهان به عنوان تنها مدال آور 
مل��ی صادرکنندگان س��ال ۱۳۹۹ ) بالاترین نش��ان 
صادرات کشور( انتخاب شد. این شرکت تاکنون ۷ بار 
در سال های ۱۳۸۰- ۱۳۸۵- ۱۳۸۸- ۱۳۹۱- ۱۳۹۲- 
۱۳۹۵-۱۳۹۷صادرکننده نمونه ملی کشور و در سال 

۱۳۹۳ نیز صادرکننده ممتاز کشور شده بود.

اخبار
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 می��زان تولی��د و ظرفیت مس تصفیه ش��ده در جهان طی
 11 ماه س��ال ۲۰۲۰ افزایش یافت. در همین ش��رایط نرخ 
جهانی مس به س��وی نرخ 1۰ هزار دلار در تن خیز برداشت 
که البته از دس��تیابی به این ه��دف باز ماند و در پایان هفته 

گذشته با افت قابل توجهی مواجه شد.
به گ��زارش ایمی��درو، براس��اس تازه ترین گ��زارش گروه 
مطالعات بین المللی مس )ICSG(، فعالان مس جهانی مس 
از ابتدای ژانویه تا پایان ماه نوامبر ۲۰۲۰، حدود ۲۲ میلیون 
و ۳۹۲ هزار تن مس تصفیه ش��ده تولید کردند. این رقم در 
مدت مشابه سال ۲۰1۹ میلادی، ۲1 میلیون و ۹۸۶ هزار تن 

بود که نشان دهنده افزایش 1.۸ درصدی است.
افزایش�حدود��۳درصدی�ظرفیت�تولید�مس���

ظرفیت تولید کارخانه های مس تصفیه شده در جهان طی 

11 ماه��ه ۲۰۲۰ میلادی، ۲۷ میلی��ون و 1۲1 هزار تن بود. 
این عدد در مقایس��ه با رقم مدت مشابه سال ۲۰1۹ میلادی 
)۲۶ میلیون و ۳۵۴ هزار تن(، حدود ۳ درصد افزایش یافت.

کاهش�یک�دهم�درصدی�تولید�معادن�مس��
فعالان معادن مس جهان در 11 ماهه سال ۲۰۲۰ میلادی، 
ح��دود 1۸ میلیون و ۶۶۵ هزار تن ماده معدنی تولید کردند. 
این رقم در مدت مش��ابه س��ال ۲۰1۹ میلادی، 1۸ میلیون 
و ۶۹1 ه��زار تن ب��ود که حاکی از کاهش ح��دود یک دهم 

درصدی تولید است.
از ای��ن میزان، 1۰ میلیون و ۷۴ هزار و ۷۰۰ تن مربوط به 
ق��اره »امریکا«، ۳ میلیون و ۸1۷ هزار و ۳۰۰ تن »آس��یا«، 

۲ میلی��ون و 1۳۳ ه��زار و ۷۰۰ تن »افریق��ا«، یک میلیون 
و ۷۴1 ه��زار و ۵۰۰ تن »اروپ��ا« و ۸۹۸ هزار تن مربوط به 

»اقیانوسیه« بوده است.
افزایش��۲.5درصدی�ظرفیت�معادن�مس��

در همی��ن مدت، ظرفیت معادن مس جهان به ۲۲میلیون 
و ۷۳۲ هزار تن رسید که نسبت به مدت مشابه سال ۲۰1۹ 
می��لادی )۲۲ میلی��ون و 1۷۴ هزار تن(، حاک��ی از افزایش 
۲.۵درص��دی اس��ت. بنا ب��ه این گ��زارش، اکن��ون این نرخ 
)۶اس��فند( به حدود ۹۲۶۰ دلار در تن رسیده است. این رقم 
در ماه »تیر« امس��ال ح��دود ۵۹۵۰ دلار در تن بود که طی 

حدود ۸ ماهه اخیر، ۵۵ درصد افزایش یافته است.

تولید��۲۲.۳میلیون�تن�مس�تصفیه�شده�

تداوم ریزش اونس طلا 
گروه معدن

اون��س طلا هفته گذش��ته ح��دود 1۰۰ دلار 
س��قوط کرد و به 1۷۲۸ دلار رس��ید که رکورد 
جدیدی ب��ود اما در نظرس��نجی طلای هفتگی 
کیتکو نیوز کارشناس��ان وال استریت پیش بینی 
کردند ریزش نرخ طلا ممکن اس��ت تمام نشده 
باشد و قیمت ها در هفته جاری سقوط بیشتری 

پیدا کنند.
به گزارش ایس��نا، تحلیلگران ب��ه کیتکونیوز 
گفتند: طلا در معاملات هفته جاری تحت تاثیر 
بازده اوراق قرضه امریکا و دلار امریکا خواهد بود 
و روند نزولی این فلز ارزشمند تحت فشار فروش 

فنی، شتاب گرفته است.
بازده اوراق خزانه 1۰ س��اله روز پنجش��نبه به 
ب��الای 1.۶ درصد صعود کرد که بالاترین حد در 

یک سال گذشته بود.
کالین سیژینس��کی، اس��تراتژی اس��ت ارشد 
ب��ازار در ش��رکت مدیریت دارای��ی SIA گفت: 
با واکنش س��رمایه گذاران به رش��د بازده اوراق 
 قرضه، به نظر می رس��د دلار امریکا رو به بهبود

 باشد.
به��ای اون��س ط��لا در معام��لات روز جمعه 
ب��ازار امری��کا ۴۶ دلار و ۶۰ س��نت معادل ۲.۶ 
درص��د کاه��ش یاف��ت و در 1۷۲۸ دلار و ۸۰ 
س��نت بس��ته ش��د که پایین ترین نرخ از ژوئن 
س��ال ۲۰۲۰ بود و ب��رای کل هفته بیش از ۳.۳ 
درصد کاهش نشان داد. همچنین طلا در فوریه 

۶.۶ درصد کاهش داش��ت. در نظرسنجی هفته 
جاری کیتکو نیوز از کارشناس��ان وال اس��تریت، 
1۳ نف��ر ش��رکت کردند که از می��ان آنها ۸ نفر 
مع��ادل ۶1.۵ درصد به کاهش نرخ طلا و ۳ نفر 
معادل ۲۳ درصد به افزایش نرخ طلا رای دادند 
 در حال��ی که ۲ نفر مع��ادل 1۵.۵ درصد نظری

 نداش��تند.  در نظرس��نجی آنلاین کیتکونیوز از 
س��رمایه گذاران غیر حرفه  ای، ۶۶۹ نفر ش��رکت 
کردن��د ک��ه از می��ان آنه��ا ۳۵1 نف��ر مع��ادل 
۵۲.۵درص��د افزایش نرخ طلا و ۲۲۳ نفر معادل 
۳۳.۳درصد کاهش نرخ طلا را پیش بینی کردند 
و ۹۵ نفر معادل 1۴.۲ درصد نظر خنثی داشتند. 

نظرس��نجی اخیر پایین ترین نرخ مش��ارکت در 
نظرس��نجی س��رمایه گذاران خُرد در حدود یک 

سال گذشته بوده است.
در نظرس��نجی هفته گذش��ته کارشناس��ان 
وال اس��تریت کاه��ش ن��رخ ط��لا را پیش بینی 
ک��رده بودن��د در حالی که س��رمایه گذاران بین 

افزایش و کاهش نرخ به ۲ دس��ته تقس��یم شده 
بودن��د.  ب��ه گفت��ه تحلیلگران س��طح حمایتی 
ب��زرگ بعدی که طلا در معام��لات هفته جاری 
امتحان خواهد کرد 1۷۰۰ دلار است و همه چیز 
 ب��ه حفظ این س��طح حمایتی کلیدی بس��تگی 

خواهد داشت.
آدری��ان دی، مدیرعام��ل ش��رکت مدیری��ت 
دارای��ی آدری��ان دی اظه��ار ک��رد: هفته جاری 
ری��زش ن��رخ نهای��ی در معاملات ط��لا ممکن 
اس��ت اتفاق بیافت��د. از نظر بنیادی��ن، وضعیت 
برای طلا ب��ا نقدینگی هنگفتی که در سراس��ر 
جهان وج��ود دارد، مثبت اس��ت. دلار از رکورد 
پایین��ی که داش��ته، تنه��ا اندکی بهب��ود پیدا 
کرده و پایین تر از س��طح انتخابات امریکا مانده 
 اس��ت. نرخ های ب��ازده هم از نظ��ر واقعی منفی 

مانده است.
یکی از منفی ترین نظرات در نظرسنجی اخیر 
مربوط به م��ارک لیبوویت بود که احتمال نزول 
نرخ اونس طلا تا مرز 1۵۰۰ دلار را مطرح کرد.

با وجود غالب بودن نظرات منفی در نظرسنجی 
کیتکونی��وز، معدودی هم ب��ه افزایش قیمت ها 
 در معام��لات هفت��ه ج��اری اب��راز خوش بینی

 کردند.
اوله هانسن، مدیر اس��تراتژی کالا در ساکسو 
بانک گفت: برای نخستین بار در ۴هفته گذشته، 
ب��الا رفت��ن قیمت ها را پیش بین��ی می کنم زیرا 
بازارهای سهام تحت تاثیر رشد بازده اوراق قرضه 

قرار گرفته اند.

ادامه طرح فولاد سبز اروپا 
در فرانسه

کش��ور فرانس��ه برای تحقق رویای فولاد س��بز اروپا، 
یادداشت تفاهمی را با شرکت لیبرتی امضا کرد.

به گزارش ایراس��ین، ش��رکت فولاد لیبرتی یادداشت 
تفاهم��ی را با ش��رکت »پ��ل وورث« که از س��ازندگان 
مع��روف نیروگاه ه��ای هیدروژنی اس��ت امضا کرد.این 
یاداشت تفاهم برای ساخت نیروگاهی در کشور فرانسه 
برای تولید فولاد بدون کربن )فولاد س��بز( در فرانس��ه 
است.ش��رکت پل وورث یک ش��رکت چند ملیتی است 
که با شرکت های SHS آلمان و گروه صنعتی SMS نیز 
همکاری دارد.بر اس��اس این یاداشت تفاهم، نیروگاهی 
با ظرفیت 1GW و توانایی تولید س��الانه ۲ میلیون تن 
س��اخته می شود. این نیروگاه جدید در نزدیکی شرکت 
آلومینویم Alvance در منطقه Dunkirk س��اخته 
می شود. لیبرتی این شرکت آلومینیوم را در سال ۲۰1۸ 

با هدف رسیدن به فولاد سبز در اختیار گرفته است.

افزایش چشمگیر تقاضا 
برای فولاد در هند

تقاضا برای فولاد در هند در ماه ژانویه افزایش چشمگیری 
داشته است. به گزارش ایراسین، مصرف فولاد در هند در 
ماه ژانویه با ۹ درصد رشد در مقیاس سالیانه به ۹ میلیون و 
۹۷۰هزار تن رسید. بر همین اساس در ماه ژانویه ۹ میلیون و 
۹۸۰ تن فولاد در هند تولید شده که در مقیاس سالیانه رشد 
۷ درصدی داش��ته اس��ت. هند در هفته های اخیر چندین 
طرح را برای افزایش مصرف فولاد در داخل این کش��ور به 
اجرا گذاشته است. در همین رابطه اعلام شده که کاهش 
صادرات و افزایش واردات بیش��تر نش��انگر جهش ش��دید 
تقاضای داخلی اس��ت. هند همچنان دومین تولید کننده 
بزرگ فولاد جهان اس��ت، اما مصرف فولاد در این کش��ور 

چندان مورد رضایت فولاد کاران نیست.

اخبار



ی 
ید

فر
دا 

 آی
س:

عک

استانها
یکشنبه

 10 اسفند 1399
 16 رجب 1442
 28 فوریه 2021

 سال سوم  شماره562 

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت: شورای عالی 
معادن نباید بدون اطلاع مس��ئولان استان در مورد معادن 
قزوین تصمیم بگی��رد و حتما باید جلوی این کار از همین 

امروز گرفته شود.
به گزارش تس��نیم، لطف الله سیاهکلی اظهارکرد: با توجه 
به اینکه ش��ورای عالی معادن بدون توجه به مصوبه شورای 
معادن اس��تان اجازه فعالیت معدن در پیغمبرکوه آبیک را 

داده، این کار خیلی ایراد دارد و باید این ایراد رفع شود. 
بنابراین این موضوع را حتما به معاون معدنی وزیر صنعت، 
معدن وتجارت تذکر خواهم داد تا مس��ئولان پایتخت نشین 
بدانند که نمی توانند در مورد هر استانی تصمیم بگیرند؛ آن 
هم تصمیماتی که ممکن اس��ت تبعات خوبی هم نداش��ته 

باشند.
سیاهکلی همچنین با انتقاد از نحوه صدور پروانه اکتشاف 
معادن در کل کشور گفت: نباید این گونه باشد که هر فردی 
غیرمتخصصی یک س��نگ معدنی پیدا کرد، بلافاصله به او 
مجوز اکتشاف بدهیم و متاسفانه این سبک غلطی است که 
در کش��ور ما رواج یافته و وظیف��ه وزرات صنعت، معدن و 

تجارت است که جلوی صدور چنین پروانه هایی را بگیرد.

نماین��ده قزوین، آبیک و البرز در مجلس با تاکید بر لزوم 
احصای نیازهای صنعتی و معدنی اس��تان توس��ط سازمان 
صنع��ت، معدن و تجارت عنوان کرد: از س��ازمان صنعت و 
معدن اس��تان قزوی��ن می خواهیم فهرس��تی از معادنی که 
هنوز واگذار نش��ده را در اختیار ما ق��رار دهند تا آنها را به 

سرمایه گذاران معرفی کنیم. 
ضمن اینکه این سازمان باید لیستی از صنایع معدنی مورد 
نیاز استان را احصا کند و در اختیار استانداری و نمایندگان 
مجلس قرار دهد تا بر اساس آن لیست سرمایه گذاری که به 

ما مراجعه می کنند را راهنمایی کنیم.

س��یاهکلی با بی��ان اینکه س��رمایه گذار نبای��د محدوده 
س��رمایه گذاری را مشخص کند، افزود: این سازمان صنعت، 
معدن و تجارت اس��ت که باید با مس��لط بودن به نیازها و 
ظرفیت ه��ای صنعتی و معدنی اس��تان س��رمایه گذاران را 

هدایت و راهنمایی کند. 
بنابرای��ن باید فهرس��تی از صنای��ع و معادن م��ورد نیاز 
اس��تان را در اختی��ار س��رمایه گذاران قرار دهیم ت��ا افراد 
 متخص��ص در هر حوزه برای س��رمایه گذاری به ما مراجعه 

کنند.
وی ادامه داد: کار اصلی س��ازمان صنعت، معدن و تجارت 
باید هدایت گری س��رمایه گذاران باش��د و به هر سرمایه دار 
بگوید که س��رمایه گذاری در فلان صنع��ت یا معدن چقدر 

سود و دوام دارد.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قزوین هم 
در این جلس��ه با یادآوری اینکه مع��ادن یکی از محورهای 
توسعه اقتصادی استان هستند، گفت: به عنوان متولی این 
بخش در اس��تان تقاضا می کنم که ش��ورای برنامه ریزی و 
توسعه استان یک نقشه راه و آمایش توسعه معادن استان را 
تدوین کند تا سازمان صنعت، معدن و تجارت تکلیف خود 

را بداند که آیا باید س��رمایه گذار در بخش معدن بپذیرد یا 
نپذیرد؟

عزیزالله افضلی با تاکید بر اینکه وجود معادن را باید یک 
فرصت برای توسعه اقتصاد استان قزوین بدانیم، اضافه کرد: 
دلیل اینکه امروز به این نطقه رسیدیم که بیشتر مسئولان 
ما با احداث معادن در اس��تان مخالف هستند، این موضوع 
اس��ت که منافع بهره برداری از معادن به استان نمی رسد و 
روس��تاییان که خاک معدن را می خورن��د، از منافع معادن 

بی بهره هستند.
وی ب��ا اش��اره ب��ه رون��د غل��ط واگ��ذاری مع��ادن ب��ه 
اش��خاص در دوره ه��ای گذش��ته تصری��ح ک��رد: پیش��تر 
دیدی��م ک��ه ی��ک پهن��ه معدن��ی را بل��وک کردن��د و به 
 س��رمایه گذاری دادن��د ک��ه س��واد خواندن و نوش��تن هم 

ندارد. 
س��رمایه گذاری که امروز با معدن کاسبی می کند و مردم 
روس��تای مجاور معدن از این موضوع ناراحت هستند که از 
معادنی که در کنار روس��تای آنها احداث ش��ده، هیچ گونه 
درآم��د و منفع��ت اقتصادی عاید روس��تا و روستانش��ینان 

نمی شود.

سال هاست آلودگی های زیست محیطی کارخانه سیمان 
گریبان گیر مردم استان ایلام شده و سلامت آنها را به خطر 
انداخته است این در حالی است که طبق گفته متولیان امر 
با نصب دستگاه فیلتراسیون آلودگی به میزان قابل توجهی 

کاهش پیدا خواهد کرد.
تداوم آلودگی  زیست محیطی کارخانه سیمان ایلام چند 
س��الی است که باعث دغدغه بسیاری از شهروندان ایلامی 
ش��ده، روندی که اگر ادامه یابد س��لامت مردم را به خطر 

می اندازد. 
عدم پیگیری و بی تدبیری برخی مس��وولین امر س��بب 
ش��د که کارخانه س��یمان ایلام چندین سال غبار آلودگی 
را در اس��تان ب��ه ارمغان بی��اورد؛ آلودگی که باعث ش��د 
 روزن��ه گیاهان بس��ته ش��ود و م��ردم هوای غب��ار آلود را 

تنفس کنند.
نصب دستگاه فیلتراس��یون در کارخانه سیمان می تواند 
علاوه بر اینکه از میزان آلودگی بکاهد، نقش بسیار مهمی را در 
 سلامت مردم و نیز کاهش مشکلات زیست محیطی به وجود 

بیاورد. 

ب��ا پیگیری ه��ای اداره  کل حفاظت محیط زیس��ت طرح 
پیشنهادی کارخانه سیمان ایلام بررسی و پس از رایزنی های 
انجام شده، اعتباری از محل صندوق ملی محیط زیست در 
راس��تای بند )ن( تبصره 6قانون بودجه تصویب شد. نصب 
دستگاه فیلتراسیون در کارخانه سیمان ایلام، مهرماه سال 
۹۸ از س��وی مسوولین و دس��تگاه های مختلف وعده داده 
ش��ده اما در نهایت امروز و با پیگیری های مس��تمر نتیجه 
داد؛ ش��هروندان ایلامی خواس��تار کاهش می��زان آلودگی 
 محیط زیست، س��لامت مردم و نصب دستگاه فیلتراسیون

 هستند.
350 میلیارد ریال اعتبار برای رفع آلایندگی  �

کارخانه
غلامرض��ا ابدالی، مدیرکل حفاظت محیط زیس��ت ایلام 
در گفت وگ��و با فارس گفت: صندوق ملی محیط زیس��ت، 
۳۵۰ میلی��ارد ریال برای رفع آلایندگی کارخانه س��یمان 
ایلام تصویب کرد و با هزینه کرد این اعتبار و س��اماندهی 
سیس��تم فیلتراس��یون، آلودگی کارخانه سیمان به میزان 
قاب��ل توجهی کاه��ش خواهد یافت و بخ��ش عمده ای از 

 مش��کلات زیس��ت محیطی ای��ن واحد، برط��رف خواهد 
ش��د. مدیرکل حفاظت محیط زیس��ت ای��لام تصریح کرد: 
کارخانه سیمان ایلام در سال های اخیر به دلیل مشکلات 
اقتصادی و نقص در سیس��تم فیلتراسیون، همواره یکی از 
چالش های مهم آلودگی هوا در بین صنایع بزرگ اس��تان 

ایلام بوده است.
تش�کیل جلس�ات متع�دد ب�رای رفع مش�کلات  �

کارخانه
رضا امیری مقدم، جانش��ین دادس��تان ای��لام گفت: در 

خصوص رفع مش��کلات زیس��ت محیطی کارخانه سیمان 
با وجود برگزاری جلس��ات متعدد ب��ه منظور رفع نواقص، 
طرح پیش��نهادی نصب فیلتراسیون با رایزنی های مختلف 

انجام شد. 
وی افزود: جهت اجرای طرح آلودگی و تخصیص بودجه 
م��ورد نی��از از صندوق ملی محیط زیس��ت ان ش��االله این 

موضوع هر چه زودتر حل خواهد شد.
بی ش��ک صنعت س��یمان عمده تری��ن تولیدکننده غبار 
ب��وده و دارای ان��واع متنوع��ی از آن در نق��اط مختلفی از 
خط تولید است، غبار تولیدی به عنوان یک مشکل بزرگ 
زیست محیطی مطرح اس��ت و نصب دستگاه فیلتراسیون 
می تواند در کاهش آلایندگی زیس��ت محیطی نقش فعالی 

داشته باشد.
 ای��ن در حالی اس��ت که غب��ار و دود ناش��ی از فعالیت 
کارخانه س��یمان می تواند به مراتع و جنگل ها آسیب وارد 
کند و باعث تخریب منابع گیاهی ش��ود؛ حل مشکل و باز 
ش��دن گره کور این موضوع هر چه زودتر باید حل و فصل 

شود.

نقشه راه توسعه معادن قزوین تدوین شود

سلامت ایلامی ها، زیر تیغ آلودگی کارخانه سیمان

خسارت معدن ناصرآباد کجور به منابع طبیعی

رئیس اداره امور معادن س��ازمان صنعت، معدن وتجارت 
خراسان ش��مالی از دس��ت درازی برخی از سودجویان به 
معادن اطراف معدن آلبلاغ برای برداشت سرب و روی خبر 

داد.
وحید ابراهیمی در گفت وگو با ایس��نا تصریح کرد: فشار 
بر روی سودجویان برای خروج از معدن آلبلاغ و جلوگیری 
از برداش��ت غیرمجاز آنها موجب شده تا تعدادی از افراد به 
معادن اطراف این معدن برای برداشت ماده معدنی سرب و 

روی دست درازی کنند.
وی گفت: اما باید به این نکته توجه شود که معادن سرب 

و روی واقع ش��ده در اطراف آلب��لاغ فقط رگه هایی از این 
م��اده معدنی دارند که عیار و کیفیت آن به س��رب و روی 
آلبلاغ نمی رس��د و از س��وی دیگر این معادن دارای پروانه 
بهره برداری هس��تند و هیچ کس��ی اجازه ورود و برداشت از 
مع��دن به جزء ش��خصی که پروانه را دریافت کرده اس��ت، 

ندارد.
ابراهیمی افزود: دس��ت درازی توس��ط برداشت کنندگان 
غیرمج��از ب��ه یک��ی دو مع��دن در منطق��ه سنخواس��ت 
و امی��ن الله اس��فراین انج��ام ش��ده ک��ه دارن��دگان پروانه 
بهره برداری این معادن به دس��تگاه قضا ش��کایت کرده اند 

ک��ه بعد از ارس��ال دس��تور قضای��ی، نی��روی انتظامی به 
 منظ��ور کنت��رل برداش��ت کنندگان غیرمج��از وارد عرصه 

می شود.
وی در پاس��خ به این س��وال که آیا خراس��ان شمالی بر 
روی کمربند س��رب و روی قرار گرفته است، صحت دارد؟ 
تاکی��د کرد: این موضوع صحت ندارد، مقدار ماده س��رب و 
روی موجود در معدن آلبلاغ مناسب و اقتصادی بوده که با 
برقراری امنیت کامل در منطقه و سرمایه گذاری می توان به 

ارزش افزوده و اشتغال خوبی دست یافت.
این مقام مسئول بیان کرد: اما در بقیه مکان ها فقط رگه 

هایی از س��رب و روی مشاهده می ش��ود که از عیار بالایی 
برخوردار نیست.

گفتنی اس��ت معدن س��رب و روی آلبلاغ در پارک ملی 
حفاظت شده ساریگل اس��فراین قرار دارد که مدت هاست 
برداشت کنندگان غیرمجاز به آن دست درازی می کنند اما 
2 سالی است که برداش��ت غیرمجاز از این معدن و حضور 
س��ودجویان به مق��دار زیادی افزایش یافت��ه به طوری که 
در2سال گذش��ته 6 نفر از برداش��ت کنندگان غیرمجاز در 
ای��ن معدن به علت ریزش تونل هایی که حفر ش��ده فوت و 

تعدادی نیز مصدوم شده اند.

 هدف گذاری تولید
  ۱۰ میلیون تن فولاد

 در بندرعباس
نی��از اصل��ی صنایع ف��ولادی ب��رای تولید، در 
دس��ترس بودن گندله است و ایجاد یک یا چند 
واحد گندله سازی در جوار صنایع فولادی حیاتی 

است.
به گزارش فارس، مهم ترین نیاز صنایع فولادی 
در کشور آب و قرارگیری در مجاورت کانون های 
صادراتی است تا بتوان با هزینه کمتری فولاد را 
تولید و سپس آن را برای صادرات از بنادر کشور 
در قالب ه��ای متنوع تولیدی از جمله به ش��کل 

شمش و یا ورق مهیای صادرات کرد.
منطقه ویژه اقتصادی صنایع فلزی خلیج فارس 
در مجاورت ش��هر بندرعب��اس، میزبان چندین 
واحد متعدد فولادی اس��ت که ای��ن واحدها در 
بهترین و علمی تری��ن نقطه برای تولید محصول 
نهایی واقع شده اند و از آنجاییکه آب فراوانی برای 
تولید فولاد نیاز است، آب خود را از آبشیرین کن 
در مجاورت خلیج فارس تأمین می کند و نزدیکی 
به مهم ترین بندر ایران یعنی بندر شهید رجایی 
امکان صادرات این محصول را فراهم آورده است.

نی��از اصلی صنایع فولادی در س��ال های اخیر 
گندله اس��ت. گندله همان گلوله های تولید شده 
از نرمه س��نگ آهن و س��ایر م��واد افزودنی که 
نخست خام و سپس پخته شده و سخت می شود 
و برای احیا به روش س��نتی تولید آهن در کوره 
بلند و یا روش های متعدد احیای مستقیم به کار 

می رود. 
واحدهای فولادسازی ش��امل فولاد هرمزگان، 
صبا فولاد، فولاد جن��وب و فولاد کاوه اکنون در 
منطقه ویژه اقتصادی با ظرفیتی حدود 6 میلیون 
تن در حال تولید هس��تند که مهم ترین دغدغه  
این واحدهای تولیدی، در دسترس بودن مستمر 

گندله به عنوان ماده اولیه فولادسازی است.
روند رو به رش��د واحدهای فولادی در کش��ور 
و افزایش ش��مار این واحدها در سراس��ر ایران و 
همین طور حرکت واحدهای مهم گندله س��ازی 
ایران به س��مت تولید فولاد س��بب ش��ده بود تا 
رقابت��ی میان واحده��ای فولادی ب��رای تأمین 
حجم��ی از ذخیره گندله به راه بیافتد که حالا با 
اقدام مهم گندله س��ازی مادکوش در بندرعباس، 
امکان تأمین س��الانه تا 2.۵ میلی��ون تن گندله 
مورد نیاز واحدهای فولادی مستقر در بندرعباس 

را فراهم می آورد.
فریدون همتی، اس��تاندار هرمزگان در این باره 
ب��ه فارس می گوید: تا س��ال ۱۴۰۴ هدف گذاری 
تولی��د ۱۰ میلی��ون ت��ن ف��ولاد در منطقه ویژه 
ک��ه  گرفت��ه  اقتص��ادی خلیج ف��ارس ص��ورت 
زیرس��اخت های لازم در این زمینه مهیا ش��ده و 
شرکت های فولادس��ازی در حال انجام مجموعه 

پروژه های خود در راستای توسعه هستند.
وی اف��زود: برای تولی��د ۱۰ میلیون تن فولاد 
در اس��تان هرم��زگان به ح��دود ۱۷ میلیون تن 
گندله نیاز اس��ت ک��ه با بهره ب��رداری از فاز اول 
گندله س��ازی مادکوش س��الانه 2.۵ میلیون تن 
گندل��ه م��ورد نیاز ای��ن صنایع تأمی��ن و در فاز 
دوم آن نی��ز 2.۵ میلی��ون ت��ن ظرفی��ت جدید 
ب��ه پ��ای کار می آید ک��ه می تواند ی��ک آرامش 
روان��ی بر تولیدکنن��دگان فولاد حاک��م کرده و 
 ش��رایط را ب��رای تولید فولاد در ای��ن منطقه به 

ثبات برساند.
علیرضا صم��دی مدیرعامل مادک��وش نیز در 
این زمینه به فارس گفت: این شرکت از فناوری 
گندله س��ازی ب��ه روش آلیس چالمرز اس��تفاده 
می کن��د که تجهی��زات م��ورد نی��از کارخانه از 
برندهای مطرح جهانی تامین شده است و اکنون 
ب��ا تولید س��الانه 2.۵ میلیون تن قادر اس��ت تا 
بخش��ی از نیازهای واحده��ای تولید فولاد را در 

منطقه ویژه خلیج فارس فراهم کند.
وی اف��زود: در فاز اول ای��ن کارخانه که برای 
س��اخت آن 2۳۰۰ میلیارد تومان هزینه ش��ده 
است، بیش از ۳۰۰ اشتغال مستقیم ایجاد شده و 
تلاش کرده ایم تا در ساخت فاز اول این کارخانه، 
تمامی بخش های مرتبط و مش��ترک بین دو فاز 
را نیز ایجاد کنیم تا راه اندازی فاز دوم در حداقل 

زمان ممکن صورت گیرد.
مدیرعام��ل مادک��وش همچنین گف��ت: برای 
جلوگی��ری از آلودگی های زیس��ت محیطی این 
واحد، عملیات غبارگیری با استفاده از تجهیزات 
ویژه فیلتراسیون در چندین مرحله در این واحد 
صورت می گی��رد تا ضمن رعای��ت پروتکل های 
زیس��ت محیطی، س��لامت کارکن��ان و نیروهای 

شاغل در این مجتمع نیز صیانت شود.

دست درازی سودجویان به معادن اطراف آلبلاغ 

گروه معدن

درپی صدور پروانه اکتشاف فعالیت معدنی در 
منطقه ناصرآباد کج��ور واقع در منطقه حفاظت 
ش��ده البرز مرکزی، دبیر مرجع ملی کنوانسیون 
تنوع زیستی کشور گفت: آغاز هر  پروژه مستلزم 
 پذیرش جامعه محلی است درحالی که در زمینه 
اکتشاف این معدن شاهد اعتراضات شدید مردم 
منطقه بوده ایم این درحالی اس��ت که هیچ یک 
از س��ازمان های متولی مس��ئولیت صدور  پروانه 

اکتشاف معدن ناصرآباد کجور را نمی پذیرند.
ه��ادی کیادلی��ری در گفت وگ��و ب��ا ایس��نا، 
ضمن اش��اره به اینکه فعالی��ت هرنوع معدن در 
هر منطقه ای تخریب بس��یار ش��دیدی به همراه 
دارد، اظه��ار ک��رد: تخریبی ک��ه از فعالیت های 
معدن��ی حاصل می ش��ود می توان��د باعث برهم 
خوردگی خاک، تخریب  پوشش گیاهی و تهدید 
حیات وحش منطقه ش��ود این در حالی است که 
این مس��ائل تنها محدود به مکان معدن نیس��ت 
بلک��ه تمام منطقه اطراف که در آن جاده احداث 
می ش��ود و مکان هایی که خودروهای سنگین بار 
مع��ادن را حمل ونقل می کنن��د را نیز تحت تاثیر 
قرار می ده��د و معدن س��رب و روی در منطقه 

ناصرآباد کجور نیز از این مسئله مستثنا نیست.
دبی��ر مرجع ملی کنوانس��یون تنوع زیس��تی 
کش��ور ضمن بیان اینکه سالانه حدود ۷۰۰هزار 
هکتار از منابع طبیعی به عنوان محدوده اکتشاف 
معادن در کش��ور در نظر گرفته می شود، تصریح 
کرد: این میزان از موافقت با اکتش��اف و فعالیت 
مع��ادن حجم بس��یار ب��الای تخری��ب را به کل 
کش��ور وارد می کن��د درحالی ک��ه درآمد حاصل 
از فعالیت ه��ای معدنی بس��یار نازل اس��ت. وی 
ادامه داد: آنچ��ه در بهره برداری از منابع طبیعی 
اهمیت دارد محاس��به و لحاظ کردن هزینه های 
محیط زیس��تی در فرآیندهای تولیدی اس��ت اما 

در کش��ور به این مسئله توجه چندانی نمی شود. 
ش��اید س��ازمان های متولی مانند منابع طبیعی 
خس��اراتی را بابت تخریب دریافت کنند اما این 
خس��ارات هزینه های زیس��ت محیطی را جبران 
نخواه��د کرد چراکه هزینه های محیط زیس��تی 
دائمی  هستد و تخریب منابع طبیعی تا ابد هزینه  
ایج��اد خواهد کرد. کیادلیری با اش��اره به اینکه 
آغاز هر  پروژه مس��تلزم  پذی��رش مردم و جوامع 
محلی اس��ت، اظهار کرد: این در حالی است که 
درپی مطرح شدن موضوع اکتشاف معدن سرب 
و روی در منطقه ناصرآباد کجور شاهد اعتراضات 
شدید مردم منطقه بوده ایم و این نشان می دهد 
که این اقدام به لحاظ اجتماعی نیز قابل  پذیرش 
نیس��ت. اگر قرار بود این معدن منفعتی داش��ته 
باش��د، باید نخس��ت برای م��ردم منطقه نفعی 

درپی داشته باشد در حالی که مردم این منطقه 
خود نخس��تین معترضان ب��ه فعالیت این معدن 
هس��تند. وی ادامه داد: حتی اگر برخی افراد نیز 
بخواهند در این معدن مشغول به کار شوند، این 
ن��وع کار کردن یک ن��وع کار ارادی غیرمنصفانه 
اس��ت یعنی فرد به اجبار برای کس��ب درآمدی 
ناچیز مجبور اس��ت در آن معدن کار کند و این 
در همه جای دنیا خلاف مسیر توسعه است.دبیر 
مرجع ملی کنوانسیون تنوع زیستی کشور ضمن 
انتقاد از واکنش متولیان به مس��ئله صدور  پروانه 
اکتش��اف معدن سرب و روی در منطقه ناصرآباد 
کجور اظهار کرد: هیچ یک از سازمان های متولی 
مس��ئولیت صدور مجوز اکتش��اف این معدن را 
نمی پذیرند و سازمان منابع طبیعی ادعا می کند 
که از منابع طبیعی برای صدور مجوز اکتش��اف 

معدن سرب و روی در این منطقه استعلام نشده 
و ش��ورای عالی محیط زیس��ت مجوز اکتشاف را 
صادر کرده است. این نشان می دهد که متولیان 
از زیر بار مسئولیت خود در این زمینه شانه خالی 
می کنند. وی در پاس��خ به این پرسش ایسنا که 
آیا نظر اداره منابع طبیع��ی درباره فعالیت هایی 
ک��ه در مناطق حفاظت ش��ده ص��ورت می گیرد 
اهمی��ت و ضرورتی ندارد؟ اظهار کرد: س��ازمان 
حفاظت محیط زیست یک سازمان نظارتی است 
که علاوه بر اینکه می تواند به لحاظ کارشناس��ی 
اعلام کند که اکتشاف معادن چه میزان تخریب 
ایجاد می کنند عهده دار مدیریت مناطق حفاظت 
ش��ده نیز است این در حالی است که اداره منابع 
طبیع��ی مالک و متولی منابع طبیعی اس��ت، از 
ای��ن رو اظهارات مدیرکل مناب��ع طبیعی مبنی 

بر اینکه »از این س��ازمان در زمینه صدور  پروانه 
اکتش��اف معدن س��رب و روی اس��تعلام نشده 
اس��ت«، قابل  پذیرش نیست و این  پرسش ایجاد 
می شود که چطور ممکن است بدون اجازه اداره 
منابع طبیعی  پروانه اکتشاف معدن صادر شود؟ 
دبیر مرجع ملی کنوانس��یون تنوع زیستی کشور 
تصریح کرد: هرچند س��ازمان جنگل ها، مراتع و 
آبخیزداری به طور رس��می متولی منابع طبیعی 
است اما هریک از سازمان ها به صورت غیر رسمی 
متولی بخشی از منابع طبیعی شده  و اختیاراتی را 
برای خود در نظر گرفته اند مانند سازمان صنعت، 
معدن و تجارت که اکنون  پیگیر مصوبه ای است 
که مهلت استعلام برای اکتشاف معدن از سازمان 
حفاظت محیط زیست را از 2 ماه به ۱۰ روز کاری 
کاهش دهد.کیادلی��ری گفت: معادن جزو منابع 
تجدید ناش��دنی هس��تند و تخریب آنها برگشت 
ناپذیر خواه��د بود. در خص��وص بهره برداری از 
منابعی ک��ه تجدید نمی ش��وند، ض��رورت دارد 
برنامه ای برای جایگزین��ی آنها در آینده در نظر 
گرفته ش��ود اما متاس��فانه به این موضوع نیز در 
کش��ور توجه چندانی نمی ش��ود و به دنبال رفع 
نیازه��ای امروز با کمتری��ن بازدهی بدون توجه 
به محدودیت هایی هس��تیم که برای آینده ایجاد 
می کنی��م و ای��ن دس��ته اقدام��ات و تصمیمات 
 ظرفیت توس��عه برای آینده را نیز از بین می برد.
در هفته های اخیر اعتراضات و نگرانی های زیادی 
از س��وی کارشناس��ان و فعالان محیط زیست و 
مردم منطق��ه ناصرآباد کجور بابت احیای معدن 
راکد س��رب و روی و توس��عه جاده دسترسی در 
این منطقه مطرح شد. با این حال مدیرکل منابع 
طبیع��ی و آبخیزداری اس��تان مازن��دران گفت: 
صدور پروانه اکتشاف در کجور با موافقت سازمان 
صنعت، معدن و تجارت و با مجوز ش��ورای عالی 
محیط زیست انجام شده و در این باره هیچ گونه 

استعلامی از منابع طبیعی نشده است.
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تولیدکنندگان تشنه مواد اولیه
در بررسی دلیل نبود حمایت درست در زنجیره تولید عنوان شد

مرضیه احقاقی 

ن��گاه ویژه ای به حمای��ت از حقوق مصرف کنندگان در جه��ان وجود دارد اما 
این موضوع س��ابقه طولانی  در کشور ما ندارد، بر همین اساس نیز با ضعف های 
اساس��ی در حمایت از مصرف کنندگان روبه رو هس��تیم. به وی��ژه آنکه هر زمان 
س��خن از مصرف کننده ب��ه میان می آید، تصویر خری��دار کالای نهایی در ذهن 
نق��ش می بندد. این درحالی اس��ت که ه��ر تولیدکننده ای خ��ود مصرف کننده 
محصول حلقه بالادستی اس��ت و باید از حقوقی برخوردار باشد. به عنوان مثال، 
تولیدکنن��دگان لوازم خانگی خود مصرف کنن��ده ورق های فولادی، آلومینیومی 
یا انوع محصولات پتروش��یمی هس��تند. در همین حال، تامین مواد اولیه مورد 
نیاز این صنایع تاثیر بس��زایی بر عملکرد آنها دارد. برای بررس��ی این موضوع با 
تولیدکنن��دگان لوازم خانگی گفت وگو کرده ایم و نظر آنها را در این زمینه جویا 
ش��ده ایم. به اعتقاد این تولیدکننده در کش��ور ما حق��وق مصرف کننده تنها به 
خری��داران محصولات نهایی تعلق دارد که آنهم به صورت دوره ای یا مناس��بتی 
مورد توجه قرار می گیرد. اما تولیدکنندگان به عنوان مصرف کننده ماده ای اولیه 
از هیچ حقوقی برخوردار نیستند. شاید بخشی از این موضوع را بتوان به دولتی 
بودن یا وابستگی شرکت های مادر و بالادستی به دولت نسبت داد. در واقع این 
وابستگی مانع پاس��خگویی این مجموعه ها نسبت به عملکرد خود می شود. این 
درحالی اس��ت که عملکرد آنها به طور زنجیروار ب��ه مصرف کننده نهایی منتقل 

می شود و نباید نسبت به آن بی تفاوت بود. 

هلدینگ گس��ترش صنایع و معادن ماهان در هفدهمین 
نمایش��گاه بین الملل��ی ای��ران متاف��و خ��وش درخش��ید و 
م��ورد توج��ه وی��ژه نمایندگان مجلس ش��ورای اس��امی 
 مس��ئولان صنع��ت ومعدن کش��ور و بازدیدکنن��دگان قرار 

گرفت.
ب��ه گ��زارش روابط عمومی گ��روه مالی گردش��گری، در 
جریان برگزاری هفدهمین نمایش��گاه بین المللی متالورژی 
ایران متافو، غرفه هلدینگ گسترش صنایع و معادن ماهان 
با حضور ش��رکت های تابعه ش��امل مجتم��ع فولاد صنعت 
بناب، احیاء اس��تیل فولاد بافت، توس��عه فرآوری صنایع و 
معادن ماهان س��یرجان و زنجیره کام��ل تولید فولاد مورد 

توجه ویژه مس��ئولان، نمایندگان مجلس شورای اسامی و 
بازدیدکنندگان قرار گرفت. 

قائم مقام گروه مالی گردشگری در این نمایشگاه از غرفه 
هلدینگ گس��ترش صنای��ع و معادن ماه��ان بازدید کرد و 
دیدارهایی جداگانه با نمایندگان مجلس ش��ورای اس��امی 
داش��ت که حجت الاس��ام میرتاجدالدین��ی نماینده تبریز، 
حس��ن پور نماینده سیرجان و عضو کمیس��یون اقتصادی 

مجلس از آن جمله بودند. 
همچنین خانم شریعتی نماینده مردم زرند و کوهبنان در 
مجلس شورای اس��امی نیز از غرفه هلدینگ ماهان بازدید 

کرد.
نمایندگان مجلس ش��ورای اس��امی در ای��ن بازدیدها و 
دیدار از غرفه هلدینگ  گس��ترش صنایع و معادن ماهان به 

عنوان س��رآمد تولید و توس��عه در صنعت فولاد نام بردند و 
از فعالیت های انجام ش��ده در زمینه ایجاد اش��تغال و رونق 

اقتصاد کشور تقدیر کردند.
یادآور می ش��ود: هلدینگ گسترش صنایع ومعادن ماهان 
تاکنون بیش از ۱۷۰۰ ش��غل مستقیم در طرح های توسعه 
ایجاد کرده است. هلدینگ گسترش صنایع و معادن ماهان 
ب��ا وجود ظرفیت بالا در برخ��ورداری از زنجیره کامل فولاد 
توانس��ت در امس��ال افزایش چند برابری تولید در هر یک 
از ش��رکت های تابع��ه را محق��ق کن��د و بزرگ ترین حجم 
س��رمایه گذاری بخش خصوصی کشور در حوزه فولاد را در 

دستور کار اجرایی خود قرار دهد.

هلدینگ گسترش صنایع و معادن ماهان سرآمد توسعه صنعت فولاد 

دستاوردهای مثبت 
فولادمبارکه برای کشور

اصغ��ر هدای��ت، فرماندار شهرس��تان مبارکه در 
جریان دیداره��ای نباتی  نژاد مدی��ر روابط عمومی 
فولادمبارکه اصفهان با وی ضمن تاکید بر اهمیت 
گسترش تعامل فی مابین صنعت با جامعه تصریح 
کرد: شرکت فولادمبارکه اصفهان از ابتدا تا کنون 
فعالیت ها و اقدام های زیادی در شهرستان مبارکه، 
اس��تان و حتی در س��طح ملی انجام داده اس��ت؛ 
بسیاری از دس��تاوردها و پیشرفت های شهرستان 
در زمینه های عمرانی، ورزشی و فرهنگی با حضور 
مثبت و س��ازنده این ش��رکت به بار نشسته است، 
اما باید توجه داشت که نگاه تعاملی و تعلق خاطر 
مسئولان به این بنگاه اقتصادی باید بیش از پیش 

تقویت و واقع بینانه شود.
به گ��زارش روابط عمومی فولاد مبارکه اصفهان، 
در ادام��ه این دیدار هادی نباتی ن��ژاد مدیر روابط 
عموم��ی فولاد مبارک��ه اصفهان نی��ز گفت: بدون 
ش��ک رویکرد فولاد مبارکه اصفهان نیز بر تحکیم 
تعام��ات بی��ن ش��رکت و جامعه اس��توار بوده و 
هس��ت و در ادامه نی��ز تاش خواهیم ک��رد تا با 
گس��ترش این ارتباطات و اطاع رسانی هرچه بهتر 
و بیشتر ش��رکت فولاد مبارکه اصفهان در جامعه 
فضای امیدواری و نش��اط بیش��تری ایجاد کنیم.
وی از همراهی و همدلی هرچه بیش��تر مسئولان 
ب��ا بنگاه های اقتصادی و مول��د نظیر فولاد مبارکه 
اصفهان به عنوان یکی از راهکارهای ش��کل گیری 
اتح��اد، وفاق ملی و رون��ق اقتصادی در جامعه یاد 

کرد.

 سرمایه گذاری 
فولادمبارکه در تکمیل 

ورزشگاه نقش جهان
مدیرعامل باشگاه فولاد مبارکه سپاهان در دیدار 
با مدیر روابط عمومی ش��رکت فولادمبارکه ضمن 
قدردانی از کمک ه��ای صورت گرفته فولادمبارکه 
اصفهان در زمینه س��اخت و تجهیز ورزشگاه نقش 
جهان گفت: این ش��رکت با س��رمایه گذاری قابل 
توجه مشکل ۳۵ساله س��اخت و تکمیل ورزشگاه 

نقش جهان را برطرف کرد.
به گزارش روابط عمومی فولاد مبارکه اصفهان، 
محمدرضا ساکت افزود: انتظار مردم برای ورزشگاه 
نقش جهان، انتظ��اری چند دهه ای بود که با نگاه 
ارزش��مند مدیریت این ش��رکت به مسئولیت های 
اجتماعی و پیگیری مدیریت این ش��رکت معظم، 
امروز بزرگ ترین ورزش��گاه مسقف پس از انقاب 
س��اخته و به بهره برداری رس��یده اس��ت که این 
حرکت در راس��تای مسئولیت های اجتماعی فولاد 

مبارکه اصفهان است. 
وی با اشاره با تاکید بر نقش آفرینی فولاد مبارکه 
اصفهان در حوزه تولید فولاد کشور گفت: عاوه بر 
این امروز تبلور عظمت و بزرگی گروه فولادمبارکه 
اصفهان را در تعهد این ش��رکت به مسئولیت های 
اجتماعی اعم از حوزه های فرهنگی، بهداش��تی و 
ارج نهادن به ارزش های دفاع مقدس و به ویژه در 

عرصه ورزش می بینیم. 
 مدیرعامل باشگاه سپاهان مسیرحرکت باشگاه 
فولادمبارک��ه س��پاهان را نیز همس��و و هماهنگ 
ب��ا راهبرده��ای مدیری��ت عال��ی و روابط عمومی 
این ش��رکت دانس��ت و خاطر نش��ان کرد: ورزش 
فرصتی اس��ت برای پیش��برد ارزش ه��ا چه از این 
رو باش��گاه فولاد مبارکه س��پاهان نی��ز در تولید 
محتوا و تبلیغات در راس��تای سیاست های ارزشی 
فولادمبارکه گام برخواهد داشت. باشگاه فرهنگی 
ورزش��ی فولاد مبارکه س��پاهان نقش بسزایی در 
ارتقای ورزش و س��امت جسمی و روحی جوانان 
اس��تان داشته اس��ت. هادی نباتی نژاد مدیر روابط 
عموم��ی ش��رکت فولادمبارکه نی��ز در این دیدار 
ضمن اشاره به پیشتاز بودن فولادمبارکه در عمل 
به مس��ئولیت های اجتماعی از فعالیت های باشگاه 
فولاد مبارکه سپاهان به عنوان یک مسیر درست در 
تشویق و هدایت جوانان در امر سامتی و به عنوان 
یکی از نمونه های موفق مشارکت فولادمبارکه در 
حوزه مسئولیت های اجتماعی نامبرد و خاطر نشان 
کرد: باشگاه فرهنگی ورزش��ی سپاهان با حمایت 
شرکت فولاد مبارکه و سرمایه گذاری در رشته های 
مختلف و متنوع ورزش��ی نقش بسزایی در ارتقای 
ورزش، سامتی و تفریح مناسب جوانان به ویژه در 

اصفهان داشته است. 
 وی تصری��ح کرد: مدیریت ش��رکت بر این باور 
اس��ت که حمایت از باشگاه فولاد مبارکه سپاهان 
که در راس��تای مس��ئولیت های اجتماعی شرکت 
صورت گرفته اس��ت چیزی جز خدمت به جامعه 

و ایجاد نشاط و شادابی در جامعه نیست.

اخبار

حمایت نمی شویم

تولیدکنندگان از حقی در مقابل صنایع بالادستی برخوردار نیستند

سخن پایانی

سازکاری برای حمایت

عباس هاش��می، دبی��رکل انجمن صنایع ل��وازم خانگی 
ایران به عنوان مصرف کننده پایین دس��تی صنایع فولادی 
در گفت وگو با  »روزگار معدن« تاکید کرد: تولیدکنندگان 
ل��وازم خانگی خود به عنوان مصرف کننده محصولاتی مانند 
ورق های فولادی، آلومینیومی، محصولات پتروش��یمی و... 
شناخته می شوند. صنایع مادر یا بالادستی مواد اولیه مورد 
نیاز تولیدکنن��دگان لوازم خانگی را تامی��ن می کنند. این 
صنایع مادر اغلب به دولت وابس��ته هس��تند، همین دولتی 
بودن نیز موجب ش��ده در قبال مصرف کنندگان پاس��خگو 
نباشند. در همین حال هر شرایطی که تعیین کنند، صنایع 
پایین دستی مطیع به اجرای آن هستند. یعنی عما حقوقی 
ب��ه این فع��الان اختصاص نمی یابد. این درحالی اس��ت که 
انتظار می رود حقوق مصرف کننده در هر سطحی مشخص 

و تامین آن ضروری باشد. 
هاش��می افزود: تامی��ن مواد اولیه، ضرورتی اساس��ی در 
مس��یر تداوم فعالیت تولیدکنندگان لوازم خانگی است اما 

درحال حاضر به اجرای این ضرورت توجه کافی نمی شود.
 البت��ه میزان عرضه ماهانه صنایع مادر از س��وی س��تاد 
تنظیم بازار مشخص می شود اما این تولیدکنندگان در عمل 
الزامی برای اجرای این دس��ت مصوبات ندارند؛ درنتیجه از 
عرضه کافی محصول در رینگ معامات بورس کالا سر باز 
می زنند. همین موضوع نیز از یک س��و زمینه رشد قیمت ها 
را فراهم می کند و از س��وی دیگر، چالش هایی را در مسیر 

تداوم تولید ای��ن مجموعه ها به وجود می آورد. با 
این وجود با رعایت نش��دن کف عرضه، هیچ نهاد 

مسئولی برای رفع این چالش ورود نمی کند.
وی خاطرنش��ان کرد: البته س��تاد تنظیم بازار 
به طور مرتب مصوبات��ی را تنظیم و ارائه می کند 
اما شرکت های بالادس��تی وقعی به این مصوبات 
نمی نهند و بدون توجه از کنار آنها می گذرند. در 

واقع گویی وابس��ته بودن این شرکت ها به دولت دست آنها 
را در رعایت نکردن مقررات باز گذاشته است. 

انتقاد به نفوذ بالادستی ها �
دبیرکل انجمن صنایع لوازم خانگ��ی ایران افزود: قدرت 
تولیدکنن��دگان صنای��ع بالادس��تی به قدری بالاس��ت که 
می توانند در تصمیم گیری های کان تجاری و تولیدی کشور 
نیز اثرگذار باش��ند. به عنوان مثال، در مواردی شاهد بودیم 
که تحت نفوذ این تولیدکنندگان واردات محصولات مشابه 
آنها دشوار شده اس��ت. از جمله آنکه عوارض واردات فولاد 
حدود ۷ سال قبل به ش��دت افزایش یافت. این ممنوعیت 
درحالی ش��دت گرفت که بخش��ی از این محصولات تولید 
مش��ابه داخلی نداش��تند یا تولید داخلی کفاف نیاز صنایع 
پایین دس��تی را نم��ی داد و درنتیج��ه چالش های جدیدی 
در مس��یر فعالیت ما تنها با هدف حمای��ت از صنایع مادر 
ایجاد شد. بنابراین نه تنها از حقوق ما به عنوان مصرف کننده 
حمایت نمی ش��ود، بلکه هر ش��رایط دش��واری نیز بر روند 

فعالیت ما تحمیل می شود. هاشمی گفت: صنایع 
بالادس��تی از دید دول��ت، صنایعی اس��تراتژیک 
به ش��مار می روند. این صنایع به لحاظ اشتغالزایی 
و درآمدزایی از اهمیت ویژه ای برخوردار هستند. 
در همین حال، توجه کافی به ظرفیت های صنایع 
پایین دس��تی در توس��عه اقتصادی و اشتغالزایی 
نمی شود، گویی این صنایع همچون فرزند ناتنی 
هس��تند. در چنین ش��رایطی، کاهش تولید و حتی توقف 

فعالیت واحدهای پایین دستی مورد توجه نیست.
تمرکز بر حقوق مردم است �

وی در پاس��خ به س��والی مبنی بر نقش سازمان حمایت 
مصرف کنن��دگان و تولیدکنن��دگان در دف��اع از حق��وق 
تولیدکنن��دگان ل��وازم خانگ��ی به عن��وان مصرف کنن��ده 
محص��ولات فل��زی و پتروش��یمی، گفت: این س��ازمان در 
اس��م خود، وظیفه حمای��ت از ما را هم بر عه��ده دارد اما 
در عمل ش��رایط تفاوت می کند. فعالیت های این س��ازمان 
به عملکرد مصرف کنندگان نهایی یا مردم متمرکز می شود 
و ای��ن تمرکز نیز تکلیفی ب��وده و به ویژه در مواقع خاص یا 

مناسبتی مانند شب عید و... جریان دارد.
هاش��می در ادامه خاطرنش��ان کرد: فش��ار فعالیت های 
حمایتی نیز فقط به مصرف کننده نهایی وارد می شود؛ یعنی 
از م��ا انتظار دارن��د در حالی که نرخ م��واد اولیه تولیدمان 
افزایش و به دنبال آن نرخ تمام شده محصولات بیشتر شده، 

کالای نهای��ی خود را با همان نرخ قب��ل در بازار به فروش 
برسانیم. بدون تردید این منطق پذیرفتنی نیست.

صنایع مادر پاسخگو نیستند �
دبی��رکل انجم��ن صنایع ل��وازم خانگی ای��ران در ادامه 
تاکید کرد: صنایع مادر عما با مهندس��ی عرضه، قیمت ها 
را ب��ه دلخواه خود بالا می برن��د و بازار را مدیریت می کنند. 
سازمان های حمایتی و نظارتی نیز از پس تغییر این شرایط 
بر نمی آیند. چنانچه مش��اهده می کنیم س��تاد تنظیم بازار 
می��زان کف عرضه ه��ر واحد تولیدی را مش��خص می کند 
ام��ا این مصوبه در عمل از س��وی واحدهای بزرگ اجرایی 

نمی شود و کسی هم پاسخگو نیست. 
کما اینکه از ابتدای امسال تاکنون به ازای حداکثر حدود 
۶۰ درصد عرضه مصوب ش��ده از سوی ستاد تنظیم بازار، از 
س��وی مجموعه های بزرگ، در بورس کالا عرضه ش��ده اما 

کسی هم برای نقض این مصوبات، پاسخگو نیست.
وی در پاسخ به سوالی مبنی بر امکان شکایت و پیگیری 
این دس��ت کوتاهی ها از سوی تولیدکنندگان لوازم خانگی 
نس��بت به موضوعات یادش��ده گفت: وقتی مصوبات ستاد 
تنظیم بازار اجرایی نمی ش��ود، چ��ه انتظاری دارید؟ معلوم 
اس��ت که در چنین ش��رایطی اعتراضات ما نی��ز به نتیجه 
نمی رس��د. یعن��ی باید اذعان ک��رد که س��ازکار برخورد با 
واحدهای بزرگ در کشور تعریف نشده است و هیچ امیدی 

به بهبود شرایط وجود ندارد.

حسین فتاحی، مدیرعامل ش��رکت امرسان نیز به عنوان 
یکی دیگر از مصرف کنندگان صنایع پایین دستی فولاد در 
گفت وگو با  »روزگار معدن« و در پاس��خ به سوالی مبنی بر 
حقوق تولیدکنندگان ل��وازم خانگی به عنوان مصرف کننده 
محصولات فلزی یا پتروش��یمی گفت: تولیدکنندگان لوازم 
خانگی از هیچ حقی در مقابل صنایع بالادس��تی برخوردار 
نیستند. اگر هم اعتراضی نسبت به صنایع بالادستی داشته 

باشیم، شکایت ما به جایی نمی رسد.
فتاح��ی گف��ت: در طول امس��ال از می��زان عرضه ورق 
فولادی به بورس کالا کاسته شده است. در چنین شرایطی 
تولیدکنن��دگان لوازم خانگی ناچارند م��واد اولیه مورد نیاز 
خ��ود را از بازار آزاد خریداری کنن��د. در خرید محصول از 
بازار آزاد نیز هیچ قانونی جریان ندارد و کسی هم نسبت به 
کیفیت محصول یا نرخ آن پاس��خگو نیست. به عنوان مثال، 
م��ا طی همین چن��د ماه اخیر بارها محصولات��ی را از بازار 
آزاد خریداری کرده ایم اما از کیفیت آن راضی نبوده ایم اما 
کسی هم پاسخگو نیست و حتی راهکاری برای پیگیری آن 
وجود ندارد. بدون تردید این مش��کات زمینه رشد هزینه 
تمام شده تولید محصولات لوازم خانگی را فراهم می کند و 

مصرف کننده نهایی از آن متضرر می شود. 

این فعال صنعتی افزود: در چنین شرایطی برای 
رفع این دس��ت چالش ها انتظار م��ی رود نظارت 
دولت و متولیان امر بر عرضه محصولات فولادی 
در ب��ورس کالا افزایش یاب��د. تولیدکنندگان این 
محصولات به ویژه محصولات��ی همچون ورق که 
تولیدکنن��ده انحصاری دارند موظف باش��ند کف 
عرضه در ب��ورس را رعایت کنند. تامین به موقع 

محص��ول و نرخ مناس��ب آن از مهم ترین درخواس��ت های 
تولیدکنندگان لوازم خانگی اس��ت که هیچ گاه مورد توجه 

سیاست گذاران قرار نگرفته است.
وی در ادام��ه تاکید کرد: در همین ح��ال ناچاریم برای 
تامین مواد اولیه و تداوم تولید به هر قیمتی که فروش��نده 

بخواهد تن بدهیم. 
مدیرعامل ش��رکت امرس��ان افزود: البته زمانی که مواد 
اولیه یادش��ده را در قالب معامات مچینگ از فولاد مبارکه 
خریداری می کردیم، مش��کلی از منظر کیفیت نداش��تیم، 
چراک��ه اگر محصولی با مش��کلی روبه رو بود، با فروش��نده 
تم��اس می گرفتی��م و آنها خود را موظف ب��ه رفع عیوب و 

جایگزین کردن محصول معیوب با محصولی می دانستند.
فتاحی گفت: وزارت صنعت، معدن و تجارت میزان مواد 

اولیه م��ورد نیاز ما را براس��اس میانگین مصرف 
واحدهای تولیدکننده لوازم خانگی در س��ال ۹۸، 
تعیین کرده اس��ت. این برآورد در حالی است که 
ای��ن واحدها در س��ال جهش تولی��د بر ظرفیت 
تولید خود افزوده اند و درنتیجه شرایطی با کمبود 

شدید مواد اولیه روبه رو هستند. 
فقط ما پاسخگو هستیم �

این فعال صنعت فولاد افزود: حال کافی است یک خریدار 
از ما شکایت کند، بدون تردید این دست شکایت ها به شدت 
پیگیری می شود. یعنی حمایت از حقوق مصرف کننده تنها 
به مردم اختصاص دارد. البته این گونه کنترل ها بحق است 
و ما نیز اعتراضی درباره آن نداریم. اما انتظار می رود نسبت 
به ش��رایط ما نیز پیگیری ش��ود و حقوق م��ا نیز به عنوان 
مصرف کننده مورد توجه قرار گیرد. وی در ادامه گفت: البته 
دولتی بودن صنایع بالادس��تی نیز در اصل عدم پاسخگویی 
توس��ط آنها نیز به شدت اثرگذار اس��ت. در چنین شرایطی 
صدای ما به عنوان واحد خصوصی ش��نیده نمی ش��ود. ما با 
چالش های اساس��ی همچون رشد بی رویه قیمت، پاسخگو 
نبودن فروش��ندگان نس��بت ب��ه زمان تحوی��ل محصول و 
کیفیت آن روبه رو هستیم. امید می رود مراجع مربوط برای 

بهبود این شرایط تاش کنند. فتاحی در پایان خاطرنشان 
کرد: نرخ و کیفیت مناس��ب، تحویل به موق��ع و به اندازه، 
۴ مولفه مهم در تامی��ن مواد اولیه مورد نیاز تولید در یک 
مجموعه هس��تند. چنانچه این ۴ مولفه موردتوجه نباشد، 
نمی توان برای تولید برنامه ریزی بلندمدت داش��ت و نباید 
به تداوم شرایط تولید در یک مجموعه صنعتی امید داشت.

از مجموع موارد یادش��ده می توان این گونه نتیجه 
گرفت که حمایت از حقوق مصرف کنندگان در ایران 
باید بازنگری و بازتعریف ش��ود. در این بازنگری، هیچ 
شرکت یا مجموعه ای به سبب وابستگی به دولت نباید 
استثنا ش��ود. بدون تردید این دست سخت گیری ها 
در نهایت زمینه توس��عه صنعت��ی را فراهم می کند و 
م��ردم نیز از نتایج آن منتفع خواهند ش��د. در ادامه 
لازم اس��ت ابزاره��ای حمایتی لازم نی��ز مورد توجه 
قرار گیرند تا یک مجموعه نتواند به راحتی از اجرای 

مصوبات و دستورالعمل ها سر باز کند.

تعیین س��ازکاری رس��می و اصولی برای حمایت از مصرف کننده، نخس��تین 
قدم در مس��یر احقاق حقوق مصرف کنندگان است. براس��اس قانون، منظور از 
مصرف کننده هر شخص حقیقی یا حقوقی است که کالا یا خدمتی را خریداری 
می کند. منظ��ور از عرضه کنن��ده نیز تمام��ی تولیدکنن��دگان، واردکنندگان، 

توزیع کنندگان، فروشندگان کالا و ارائه کنندگان انواع خدمات هستند. توجه به 
تعریف یادش��ده و گستردگی آن، اهمیت توجه به حقوق مصرف کننده را بیش 
از پیش روشن می کند. در مباحث مربوط به حقوق مصرف کننده عموما خریدار 
نهای��ی مورد توجه قرار دارد، اما باید تاکید کرد که محصول نهایی در سلس��له 

مراتبی از زنجیره تولید حاصل می ش��ود. بنابرای��ن تامین حقوق مصرف کننده 
نهایی مس��تلزم توجه به حق��وق مصرف کنندگان در حلقه های بالادس��تی نیز 
هس��ت. در چنین موقعیتی می توان ش��رایط کنترل ن��رخ و کیفیت محصولات 

نهایی را سلسله وار فراهم کرد.
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بورسسروسامانمیگیرد؟

تداوم نوسان بورس تا پایان اسفند 

از عرش به فرش عرضه اولیه های بورسی! عوامل موثر بر بازارسرمایه کدامند؟

گروه معدن

ریزش های اخیر بورس باعث ش��ده که طرح تحقیق 
و تفحص از بازار س��رمایه در دس��تور کار مجلس قرار 
بگیرد. ب��ا وجود لزوم بهبود وضعی��ت بورس و جبران 
زیان س��هامداران، به نظر کارشناسان ورود مجلس به 
ای��ن موضوع می توان��د نتیجه معک��وس و تاثیر منفی 
بر معاملات داش��ته باش��د، زیرا بورس خاطره خوبی از 

دخالت ها ندارد.
به گ��زارش ایرنا، در روزهای اخیر، موضوع تحقیق و 
تفحص از بازار س��رمایه به یکی از دغدغه های این بازار 
تبدیل ش��ده اس��ت. در حالی که برخی از آن حمایت 
می کنن��د، برخی دیگ��ر نیز به تاثیر مثب��ت آن تردید 

دارند.
س��یدناصر موس��وی لارگان��ی، عضو هیأت رئیس��ه 
مجلس ش��ورای اس��لامی چن��دی پی��ش در صفحه 
ش��خصی خ��ود در توییتر با اش��اره ب��ه تصویب طرح 
تحقی��ق و تفح��ص از بورس در کمیس��یون اقتصادی 
مجلس از طرح تحقیق و تفحص از بازار س��رمایه خبر 
داد و نوش��ت: مطابق وعده طرح تحقیق و تفحص ۵۰ 
 نماینده از بورس در هفت محور در کمیسیون اقتصادی

تصویب شد. در ادامه این پیام آمده است: رشد حبابی 
ش��اخص، علت تشویق  به حضور مردم در بورس بدون 
آموزش، گرانفروش��ی س��هام، فروش س��هام کاغذی، 
سرنوشت پول ها و رانت حاصله از محورهای مهم طرح 
است.  وی اعلام کرد: در این راستا تدوین طرح استقلال 
بورس از دولت را آغاز کرده ایم. همچنین جهت روشن 
شدن وقایع رخ داده در بورس، بررسی رانت ها و مفاسد 
رخ داده و حمایت از حقوق سهامداران طرح  تحقیق و 
تفحص از بورس هم با امضای ۵۰ نماینده تدوین و در 
کمیس��یون اقتصادی تصویب و بزودی در صحن علنی 

مطرح می شود.
موضوع تحقیق و تفح�ص برای چندماه  �

گذشته است
در این زمینه محس��ن علیزاده، عضو ناظر مجلس در 
شورای عالی بورس در گفت وگو با ایرنا با اشاره به طرح 
تحقیق و تفحص مجلس از بازار سرمایه افزود: موضوع 
تحقیق و تفحص از بازار س��رمایه مربوط به ماه گذشته 
نیس��ت بلکه برای چند ماه گذشته است که بارها قرار 

بود این موضوع به اجرا در آید.
وی اظهارک��رد: ح��دود 4 ماه گذش��ته درخواس��ت 
تحقیق و تفحص از بازار س��رمایه از س��وی تعدادی از 
نمایندگان مجلس در کمیسیون اقتصادی تصویب شد.

علیزاده لازمه ش��کل گیری ط��رح تحقیق و تفحص 

را ثبت درخواس��ت در کمیس��یون عنوان کرد و گفت: 
هیات رئیس��ه باید بع��د از ثبت درخواس��ت، آن را به 
کمیس��یون تخصصی ارجاع دهد ک��ه در نهایت بعد از 
بررس��ی، تایید و اخذ رای جهت تصویب، اقدامات لازم 
ب��رای انتقال به صحن در دس��تور کار قرار گیرد. عضو 
ناظر مجلس در ش��ورای عالی بورس خاطرنش��ان کرد: 
تحقیق و تفحص مجلس از بورس، زمانی مطرح ش��د 
که بازار در مدار صعودی قرار داشت اما برای جلوگیری 
از ری��زش بازار ای��ن موضوع مطرح نش��د و اجرای آن 
ب��ه زمان��ی دیگر موکول ش��د. وی اظهارک��رد: اکنون 
بررس��ی بودجه در صحن مجلس ق��رار دارد، به همین 
دلیل دستورالعمل دیگری مورد بررسی قرار نمی گیرد، 
ام��ا تحقیق و تفحص مجلس از بورس جزو نخس��تین 
دس��تورالعمل هایی اس��ت که بعد از بودجه در صحن 
مجلس مورد بررس��ی قرار می گیرد. علی��زاده با تاکید 
بر اینکه صحن مجلس در این دوره حساس��یت زیادی 
ب��ه همه امور دارد، گفت: تحقی��ق و تفحص زیادی در 
دس��تور کار ق��رار دارد که اکنون تحقی��ق از بورس در 

اولویت کاری مجلس قرار دارد.
تحقیق و تفحص، تیغ دو لبه  �

اجرای این طرح با برخی از ابهام ها از س��وی فعالان 
بازار همراه شده است که در این زمینه »جلال روحی«، 
کارشناس بازار سرمایه در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی 
ایرن��ا به اجرای طرح تحقی��ق و تفحص مجلس از بازار 
س��رمایه اش��اره کرد و افزود: تحقیق و تفحص از بازار 

سرمایه تیغی دو لبه است، زیرا سازمان بورس به عنوان 
س��ازمان و نهاد تخصصی تلقی می ش��ود که از جایگاه 
خاصی برخوردار است و باید به طور حتم این جایگاه را 
حفظ کند. وی اظهارکرد: اظهارنظر دستگاه های دیگر 
در زمینه عملکرد س��ازمان بورس س��بب ایجاد لطمه 
در اس��تقلال و عملکرد س��ازمان بورس خواهد ش��د و 
می تواند تاثیرگذار بر روی معاملات بازار س��هام باشد. 
این کارش��ناس بازار س��رمایه خاطرنشان کرد: ریاست 
جدید و مدیران س��ازمان بورس باید اقدام های موثر و 
سازنده درون سیستمی را آغاز و ضمن ارزیابی ساختار 
مجموعه س��ازمان ب��ورس به یک نظام تح��ول اداری 
بیاندیش��ند، زیرا در مدت کمتر از یک س��ال س��ازمان 
بورس 3 مدیر به خود دیده است اما مشکلات همچنان 
باقی اس��ت و باید اقدامی انجام شود تا این سازمان به 
جای نمایندگان مجلس کار تحقیق و تفحص را انجام 
دهند. وی تاکید کرد: مذاکراتی در چند وقت گذش��ته 
ب��ا عضو هیات رئیس��ه مجلس انجام و در این جلس��ه 
مطرح ش��د که س��هامداران به دنبال ضرر و زیان های 
س��نگینی که از افت ش��اخص بورس تجرب��ه کردند، 
خواس��تار رسیدگی نمایندگان مجلس به وضعیت بازار 
سرمایه ش��دند و این امر باعث شد تا مجلس به دنبال 
اجرای طرح تحقیق و تفحص از بازار س��رمایه باش��د. 
روحی اظهارکرد: س��ازمان بورس بای��د در این زمینه 
فعالیت مس��تمری داش��ته باش��د و حرکت��ی را انجام 
دهد که مانع از ضرر و زیان های س��هامداران شوند.این 

کارشناس بازار سرمایه تاکید کرد: نمایندگان مجلس از 
اهرمی برخوردارند که می توانند از وزیر به عنوان رئیس 
ش��ورای عالی بورس طرح س��وال کنند، حتی در چند 
وقت گذشته این موضوع در مجلس به اجرا در آمد اما 
نمایندگان مجلس از جواب های داده شده از سوی وزیر 
اقتصاد اقناع نش��دند.وی خاطرنش��ان کرد: نمایندگان 
مجلس خواس��تار بهبود و بررسی ش��رایط خاص بازار 
سرمایه توس��ط وزیر اقتصاد و مسوولین مربوطه بودند 
ام��ا به دلی��ل برخی از س��هل انگاری های انجام ش��ده 
مجبور ش��دند طرح تحقیق و تفحص را در دستور کار 
قرار دهند تا برای پاس��خگویی مطالبات سهامداران از 
اهرم های خود استفاده کنند.روحی اظهارکرد: مردم در 
چند وقت اخیر ضرر و زیان های س��نگینی را متحمل 
شدند، این موضوع باعث ایجاد عدم اطمینان و کاهش 
ارزش معاملات در بازار ش��ده است.این کارشناس بازار 
س��رمایه افزود: این مس��ائل دست به دس��ت هم دادند 
ت��ا نمایندگان��ی تصمیمی را در مجل��س در خصوص 
تحقیق وتفحص از س��ازمان بورس واوراق بهادار اتخاذ 
کنن��د. وی با بیان اینکه ط��رح تحقیق و تفحص اقدام 
خوشایندی نیست که دس��تگاهی بخواهد در عملکرد 
سازمان دیگری دخالت داش��ته باشند، گفت: در چند 
وقت گذشته دخالت برخی عوامل برون سازمانی را در 
بورس ش��اهد بودیم که نه تنها مثبت نبود بلکه زمینه 
روند نزولی بازار را فراهم و س��بب خروج س��رمایه ها از 

این بازار شد.

یک کارشناس بازار سرمایه معتقد است بازار بورس 
تا ۲۷ اس��فندماه همچنان نوسان پذیر خواهد بود و با 
توجه به این ش��رایط وزن فروش بازار نس��بت به ماه 

گذشته افزایش خواهد یافت.
پیمان حدادی در گفت وگو با اقتصاد ۲4 گفت: این 
ریزش های پیاپی در هفته های اخیر هیچ علت بنیادی 
ندارد چرا که نرخ ارز همچنان بالاست. همچنین بحث 
افزایش نرخ بازار های جهانی و از س��وی دیگر کاهش 
ابهامات بودجه س��ال آینده مطرح است. منفی بودن 
بازار نش��ان از آن دارد که خریدار موثر و قوی در بازار 

نیست.
ح��دادی ب��ا تأکید ب��ر اینکه امروز بح��ث خروج از 
بازار برای س��هامداران خیلی مهم ش��ده است، گفت: 
زمانی که از س��وی سهامداران چنین تصمیمی گرفته 
می ش��ود، خیلی مهم نیست که با ش��اخص بورس با 
منفی ۲ درصد یا بیش��تر و کمتر در حال جدال است، 
مهم این است که سرمایه خود را هرچه سریع تر از این 

بازار خارج کنند.
این کارشناس بازار س��رمایه یادآور شد: بازار خیلی 
تحلیل پذیر نیست برای همین نمی توان دلایل منطقی 

ب��رای ریزش ها در این بازار را جس��ت وجو کرد. از این 
رو ادام��ه همین وضعی��ت در هفته بعد نیز پیش بینی 

می شود.
به گفت��ه این فعال بازار س��رمایه؛ ب��ا توجه به این 
که در اس��فندماه، عمدتا حقوقی ها خرید نمی کنند و 
حتی شاید فروشنده هم باشند و از سوی دیگر تسویه 
اعتبارات در این ماه نیز یکی دیگر از مولفه های ریزش 

سهام و شاخص کل است.
این کارش��ناس بازار سرمایه با اش��اره به نقدینگی 
موج��ود در بازار س��رمایه گف��ت: احتم��ال اینکه در 
روز های آخر اسفند به دلیل تسویه اعتبارات تا حدودی 
قس��مت عرضه در بازار افزایش پیدا کند، وجود دارد، 
در ماه های پایانی س��ال حقوقی ها چندان خریدار در 
ب��ازار نخواهند بود و حتی اقدام به فروش س��هم هایی 
می کنند که در س��ود اس��ت. در روز های پایانی سال 
عده ای به دنبال ذخیره کردن و جمع آوری س��ود های 
یکسال خود هستند و به سمت نقد شدن می روند که 
این موضوع نیز می تواند نکته منفی برای بورس باشد. 
از س��وی دیگر نگرانی بازار و بلاتکلیفی بازار به نتیجه 
برجام اس��ت که توانس��ته بر بورس تاثیر داشته باشد. 

بازار نمی داند این موضوع به سرانجام می رسد یا خیر! 
همین مسئله تبعات منفی بربازار داشته است.

این کارش��نای بازار س��رمایه ادام��ه داد: هر چه به 
روز ه��ای پایانی س��ال و انتخابات ریاس��ت جمهوری 
ایران نزدیک تر می شویم ابهام در بازار بیشتر می شود. 
نتیجه آن، کاهش قیمت ها در بازار است چرا که برخی 
نمی خواهند از این بیشتر ریسک کنند و به دنبال نقد 
کردن س��هام خود در بازار هستند. سیاست خارجی و 
بودجه دو موضع اصلی اس��ت ک��ه علاوه بر بحث های 
پایانی س��ال توانس��ت بازار ب��ورس را از حالت عادی 
خ��ارج و حتی روند رو به رش��د را به ش��رایط ریزش 
س��هام و کاهش نرخ برساند، اما در کل برآیند آخرین 
ماه س��ال از بهمن ماه بهت��ر خواهد بود و بازهم بحث 

نوسان پذیری بازار همچنان ادامه دار خواهد بود.
حدادی با تأکید بر اینکه در ماه گذش��ته چند اقدام 
از س��وی س��ازمان بورس برای بهبود وضعیت بازار در 
 EPS پیش گرفته ش��د، گفت: مهم ترین آن، انتش��ار
ش��رکت های تولی��دی بود ت��ا از این طری��ق اقدام به 
پیش بینی سود س��ال ۹۹ شرکت ها کنند. با توجه به 
تلاش مسئولان حاضر در سازمان بورس برای کاهش 

نوس��ان در بازار، اما تا پایان بهم��ن ماه هیچ یک از ۲ 
اقدام نتوانست کمک چندانی برای بهبود وضعیت بازار 

انجام دهد.
به گفته این کارشناس بازار سرمایه، شاخص بورس 
در بهمن م��اه در محدوده یک میلی��ون و ۱۰۰ هزار 
واحد تا یک میلیون و ۲۵۰ هزار واحد در نوس��ان بود 
و پیش بینی می شود در اسفند ماه، دامنه نوسانات در 

همین محدوده باقی بماند.
این کارشناس بازار سرمایه گفت: تا پایان ماه اسفند 
بازار قعطاً نوسان خواهد داشت به طوری که چند روز 
منف��ی و چند را زمثبت را تجرب��ه می کند. حتی اگر 
خبر های خوبی از سیاس��ت خارج��ی و بودجه نیز به 
بازار برس��د، نوسانات به دلیل ماهیت بازار در روز های 

پایانی سال ادامه خواهد داشت.
 ب��ا توج��ه ب��ه اینک��ه از آخری��ن روز معاملات��ی 
امس��ال ک��ه ۲۷ اس��فند م��اه اس��ت و تا نخس��تین 
روز کاری س��ال آین��ده، ب��ازار س��هام ۱۰روز متوالی 
تعطی��ل اس��ت به همی��ن دلیل پیش بینی می ش��ود 
ب��ازار پایان��ی اس��فند ب��ر وزن ف��روش   در هفت��ه 

 افزوده شود.

مدیرعامل شرکت مشاوره سرمایه گذاری کاریزما 
گفت: اغلب صنایع بورس��ی ارزنده هستند و دوره 
س��رمایه گذاری بلندمدت، چش��م انداز مناسبی را 

برای سرمایه گذاران ترسیم می کند.
علی خسروش��اهی در گفت وگو با س��نا، عوامل 
اثرگذار داخلی بر بازارسرمایه را به 3 دسته اصلی 
تقس��یم کرد و گفت: نخستین دس��ته تاثیرگذار 
ب��ر بازار ب��ه عوامل فراب��ازاری بازمی گ��ردد. این 
عوامل در تقس��یمات اقتصادی در س��طح کلان و 
بخش ه��ای دولتی وجود دارد و به ش��دت بر بازار 
اثرگذار هستند. برخی از این موارد شامل مصوبات 
و تصمیماتی اس��ت که در س��طح صنایع مختلف 
گرفته می ش��ود و بر ش��رکت ها و صنایع بورسی 

تاثیرگذار هستند.
وی، دومی��ن فاکت��ور داخل��ی موث��ر ب��ر بازار 
س��رمایه را عوامل زیرس��اختی ب��ازار یا اصطلاحا 
مارکت میکرو اس��تراکچرها دانست و افزود: یکی 
از ای��ن موارد پیش بینی س��ودهای ش��رکت ها و 
ناش��ران بورس��ی اس��ت که به صورت EPS های 
فصلی منتش��ر می ش��ود. به نظر من بهتر اس��ت 
این کار با مش��ورت گرفتن از فع��الان بازار انجام 
 ش��ود و با حوصل��ه بیش��تری فاز اجرای��ی آن را 

تجربه کنیم.

ای��ن کارش��ناس ب��ازار س��رمایه در خص��وص 
عوام��ل تاثیرگذار خارجی بر ب��ازار نیز بیان کرد: 
گش��ایش های بین الملل��ی و توافق��ات سیاس��ی 
ک��ه احتم��ال آن وج��ود دارد، فع��لا مهم تری��ن 
س��رمایه  ب��ازار  در  خارج��ی  اثرگ��ذار   عوام��ل 
می توانن��د، باش��ند. بقیه عوامل نیز ب��ه بازارهای 
جهانی، نرخ کالاهای اساس��ی ی��ا کامودیتی ها و 

روند نرخ ارز باز می گردد.
وی با بی ش��مار دانس��تن تعداد صنای��ع ارزنده 
ب��رای س��رمایه گذاری در ش��رایط کنون��ی بازار، 
اظه��ار کرد: با توجه ب��ه ن��رخ ارز و روند قیمتی 
کالاه��ا در بازاره��ای بین المل��ل، اغل��ب صنایع 
ارزنده ت��ر ش��ده ان��د؛ ولی ب��ه نظر م��ن باید به 
دنب��ال عوامل��ی خ��ارج از تحلیل های ب��ازار نیز 
 باش��یم تا بتواند محرک جدیدت��ری برای صنایع

باشند.
خسروشاهی به س��رمایه گذاران توصیه کرد که 
پورتفوی خود را تنوع بخشیده و چیزی بین 3۰ تا 
4۰ درصد از آن را به ابزار با درآمد ثابت اختصاص 
دهند. سرمایه گذاران در نظر داشته باشند که اگر 
شرایط بهتر ش��د و بازار اصلاح خود را انجام داد، 
فرصت مناسبی برای اضافه کردن به بخش سهام 

پرتفوی شان فراهم می شود. 

روزگاری ن��ه چن��دان دور، عرض��ه اولیه های بازار 
س��رمایه، به عنوان جذاب ترین و شیرین ترین بخش 
این بازار حس��ابی طرفدار داش��ت و کار به مشارکت 
بیش از ۵ میلیون نفری س��هام داران در خرید عرضه 
اولیه ها رسیده بود اما این روزها کار به جایی رسیده 
که سهام داران برای نخریدن عرضه اولیه، کمپین راه 

می اندازند و هشتگ می زنند! 
به گزارش ایس��نا، عرضه اولیه ب��ه دلیل بازدهی و 
س��ودی که به دنبال خود دارد همیش��ه مورد توجه 
سهام داران بوده و همیشه و حتی قبل از اینکه بازار 
س��رمایه وارد روزهای صعود شارپی خود شود، مورد 
اس��تقبال س��هام داران قرار می گرفت. موضوعی که 
در ماه های ابتدایی س��ال و زمانی که بازار به صورت 
شارپی درحال رشد بود، شدت گرفت و عرضه اولیه ها 
به محلی برای جذب س��هام داران جدید و نقدینگی 

برای بازار بود.
تا همین چند ماه قب��ل عرضه اولیه باعث به وجد 
آمدن بسیاری از س��هام داران، مخصوصا سهام داران 
خ��رد و نوپایی بود که تازه وارد بازار س��رمایه ش��ده 
بودند و بس��یاری از این افراد کار خ��ود در بازار را با 
خرید همین عرضه اولیه ها آغ��از کردند. اما به مرور 
زمان و با ریزش بازار سرمایه، سایه بی اعتمادی سهام 
داران به این بازار بر س��ر عرضه اولیه ها نیز سنگینی 

کرد و مش��ارکت سهام داران در خرید عرضه اولیه به 
مرور کم تر و کم تر شد.

به ط��وری که در عرض��ه اولیه ک��ه در میانه های 
شهریورماه صورت گرفت، ۵ میلیون و ۵۰۰ هزار نفر 
مش��ارکت کردند، در عرضه اولیه سپیدار که اواسط 
دی م��اه ص��ورت گرفت، 4 میلی��ون و ۱۰۰هزار نفر 
مش��ارکت کردند، در عرضه اولیه کزغال که اواس��ط 
بهم��ن م��اه صورت گرف��ت، 3 میلی��ون و ۷۰۰هزار 
نفر مش��اکرت کردند و در عرضه اولی��ه اپال که روز 
گذشته صورت گرفت تنها ۲میلیون و ۷۰۰ هزار نفر 

مشارکت کردند.
اینکه چرا در این روزهای بازار که شاخص به لطف 
دامنه نوس��ان منفی ۲درصد، ریزش س��نگین ندارد، 
اقدام به چنین عرض��ه اولیه بزرگی کرده اند به کنار، 
موضوع این است که از روزهایی که سهام داران برای 
خرید عرضه اولیه ب��ا یکدیگر رقابت می کردند، حال 
کمپین عدم خرید عرضه اولیه راه می اندازند و اقدام 
ب��ه غیرفعال کردن خرید عرض��ه اولیه در کارگزاری 

خود می کنند.
ش��اید بتوان گفت مش��ارکت در عرضه اولیه نوعی 
دماس��نج بازار س��رمایه بوده و عدم مشارکت سهام 
داران، حاک��ی از روش��ن ش��دن زنگ خط��ر خروج 

نقدینگی از این بازار است.

توصیه کارشناسان به خرید پله ای 
بازار  کارش��ناس  یک 
به  اش��اره  ب��ا  س��رمایه 
عوامل افت ش��اخص در 
گفت:  اخی��ر،  روزه��ای 
ب��ه س��هامداران توصیه 
بر  می ش��ود که ع��لاوه 
اق��دام  پل��ه ای،  خری��د 
ب��ه نگهداری س��هام در 
قیمت ه��ای فعلی کنند 

و فروش س��هام در وضعیت کنونی بازار به خصوص در س��هم های بنیادی، 
اشتباه خواهد بود. 

هوم��ن عمی��دی در گفت وگو ب��ا ایرنا به افت دس��ته جمع��ی نمادهای 
بورس در نخس��تین هفته اس��فند ماه اش��اره کرد و افزود: دلایل متفاوتی 
باع��ث ایجاد روند نزولی ش��اخص ب��ورس در چند روز اخیر ش��د، با توجه 
ب��ه اخب��ار خوبی ک��ه از توافق ضمنی دول��ت و آژان��س بین المللی انرژی 
هسته ای درباره یک برنامه 3ماهه هماهنگ شده اتخاذ شده بود پیش بینی 
می ش��د که بازار س��رمایه واکنش مثبتی را نس��بت به این موضوع نش��ان 
ده��د اما در روز بعد از این تصمی��م و در لحظات ابتدایی معاملات بورس، 
ش��اهد واکن��ش مجلس نس��بت به ای��ن ماج��را بودیم که حتی بررس��ی 
ردی��ف بودجه هم از دس��تور کار دولت مجلس خارج ش��د، این تقابل بین 
 مجل��س با دولت باعث افت دس��ته جمع��ی نمادها و ایج��اد فضای ترس 

در بازار شد.
وی اظهارک��رد: در کن��ار ای��ن موض��وع، برخ��ی از ش��ائبه ها مبن��ی بر 
اینکه س��ازمان ب��ورس قصد ادام��ه دادن تغییر دامنه نوس��ان برای مدت 
طولان��ی را ن��دارد بر روند ب��ازار تاثیرگذار ب��ود و زمینه ایج��اد صف های 
 فروش در بیش��تر نمادهایی ک��ه صف فروش آنها جمع آوری ش��ده بود را 

فراهم کرد.
عمیدی با بیان اینکه این موضوع باید مدنظر قرار گرفته شود که با توجه 
به کاهش دامنه نوس��ان در س��مت منفی، افت بازار بورس نمی تواند برای 
مدتی طولانی منفی باش��د، افزود: سطح فعلی نمادها به قدری با جذابیت 
همراه هستند که هر لحظه ممکن است بازار به سمت روند مثبت بازگردد 

و فضای بازار وارد مدار صعودی شود. 
ای��ن کارش��ناس بازار س��رمایه دیگ��ر عام��ل تاثیرگ��ذار در روند منفی 
ش��اخص بورس را فروش س��نگین اوراق دانس��ت و گفت: ع��ده ای بر این 
ب��اور بودند در فضایی که بازار منفی اس��ت بهتر می ت��وان این اوراق را به 
فروش رس��اند، به همین دلیل فضای بازار سرمایه توسط برخی حقوقی ها 
 در ح��ال کنترل اس��ت تا بازار منفی بماند و ای��ن اوراق ها بتوانند به خوبی 

فروش بروند. 
وی اظهارک��رد: معام��لات اوراق دولتی در طول هفته گذش��ته و حجم 
بالایی که معامله ش��ده اس��ت تا حد زیادی موید این نکته اس��ت که این 
تصور می تواند درس��ت باشد و منفی ماندن بازار نمی تواند دربرگیرنده این 

موضوع نباشد.
عمی��دی اظهارکرد: اکنون ش��رایط بازار س��رمایه به س��متی پیش رفته 
اس��ت که دیگر تحلیل بنیادی و گزارش خوب شرکت ها بر روی کدال نیز 
نتوانسته برای س��هامداران اطمینان ایجاد کند و سرمایه گذاران را تشویق 

به خرید کند. 
این کارش��ناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: با توجه به رشد قیمت های 
جهان��ی به دلیل س��ال ن��و چینی ه��ا و تقاض��ای مثب��ت کامودیتی ها به 
موقعیت ه��ای مناس��ب، به نظر می رس��د ک��ه بی توجهی س��رمایه گذاران 
و س��هامداران ب��ه قیمت ه��ای جهان��ی، جاماندگ��ی از ب��ازار س��رمایه را 
 ب��رای آنه��ا در نماده��ای متاث��ر از ای��ن قیمت ه��ای جهان��ی ب��ه دنبال 

داشته باشد. 
وی خاطرنشان کرد: توجه به این نکته می تواند مهم باشد که محرک های 
سازمان بورس برای بازگشت بازار سرمایه کامل نبوده و تغییر دامنه نوسان 

به تنهایی نتوانست زمینه کاهش فشار فروش را فراهم کند.
عمی��دی ادامه داد: به طور قطع قوانین مهم��ی مثل بازارگردانی و دیگر 
قوانین مانند قوانین صندوق ها، س��بدها و قوانین عرضه آنها در این مسئله 
بس��یار تاثیرگذار اس��ت و س��ازمان بورس باید به طور حتم در این مسئله 

تصمیم سریعی را اتخاذ کند.
این کارشناس بازار سرمایه به سهامداران توصیه کرد و افزود: در شرایط 
فعلیف توصیه ما به س��رمایه گذاران. خرید پله ای سهام )خرید چندمرحله 
ای( اس��ت و به نظر می رس��د که خرید پله ای در این قیمت ها با جذابیت 

همراه باشد.
 وی خاطرنش��ان کرد: با توجه به تثبی��ت قیمت ها در بازارهای موازی و 
افت قابل توجه ش��اخص کل می تواند چنی��ن امیدواری را به بازار القا کند 
که روند نزولی بازار به انتهای خود رس��یده است و خریدهای پله ای سهام 
در بازار می تواند به عنوان تصمیم درستی برای سرمایه گذاران تلقی شود. 
عمی��دی اظهارک��رد: ب��ه س��هامداران توصی��ه می ش��ود ک��ه اق��دام 
ب��ه نگه��داری س��هام در قیمت ه��ای فعل��ی کنن��د و ف��روش س��هام در 
 وضعی��ت کنون��ی ب��ازار ب��ه خص��وص در س��هم های بنی��ادی بی معن��ی 

خواهد بود. 
ب��ه گفته این کارش��ناس ب��ازار س��رمایه، همچنین توصیه می ش��ود تا 
س��هامداران با توجه به رش��د ن��رخ جهانی نفت و فلزات، ب��ه طور حتم در 

پرتفوی سهام خود از سهام شرکت های دلاری برخوردار باشند.
وی رون��د معاملات بورس در هفته جاری را م��ورد پیش بینی قرار داد و 
تاکید کرد: با توجه به ش��رایط موجود در کش��ور و تحلیل وضعیت بنیادی 
ش��رکت ها، پیش بینی می شود که در هفته پیش رو روند بازار سرمایه روند 
بازگشتی و صعودی را در پیش گیرد اما لازمه دست یابی به روند صعودی 
ب��ازار، قرار گرفتن میزان نقدینگ��ی لازم در اختیار حقوقی ها و جمع آوری 

سهام توسط بازارگردان ها بدون توجه به محدودیت ها است.

خبر
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